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1. Rødenes Idrettslag/Ørje Idrettslag, takker for støtte til kunstgressbanen. 
2. Norges Idrettsforbund , Aktiv på dagtid, Årsrapport 2012.  
3. Til  Ski kommune, Reguleringsplan for Ski stasjon, datert 07.03.2013. Marker 

kommune trekker innsigelsen. 
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Partnerskapet Østfoldhelsa - oppstart av reforhandlingsprosess 
Avtale mellom Østfold fylkeskommune og Østfoldkommunene 
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
12/13 Oppvekst og omsorgsutvalget 16.04.2013 
26/13 Kommunestyret 30.04.2013 
__________________________________________________________________________ 
 
Rådmannens forslag til innstilling: 
Marker kommune undertegner partnerskapsavtale Østfoldhelsa gjeldende fra 1.7.13- 31.12.15. 
 
Behandling/vedtak i Oppvekst og omsorgsutvalget - 16.04.2013 
 
Behandling: 
Rådmannens forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 
Marker kommune undertegner partnerskapsavtale Østfoldhelsa gjeldende fra 1.7.13- 31.12.15. 
 
Sammendrag: 
Partnerskapsavtalen Østfoldhelsa skal styrke det helhetlige og tverrsektorielle 
folkehelsearbeidet, med vekt på å utjevne sosiale ulikheter. 
Folkehelsearbeidet i Østfold gjennom Østfoldhelsa er et samarbeid mellom Østfold 
fylkeskommune, kommunene i Østfold, Sykehuset Østfold, Høgskolen i Østfold, 
frivilligsentralene og ulike frivillige organisasjoner. Etter en evaluering i 2011, ble det 
konkludert med ønske om videreutvikling og videreføring av partnerskapet.  
I revideringen av partnerskapsavtalen har det vært medvirkning fra folkehelsekoordinatorer, 
rådmannsutvalget i Østfold, KS-styret i Østfold og Østfoldhelsa ved styret.  Avtalen skal 
gjelde fra 1.7.13- 31.12.15 og deretter fornyes for å følge valgperioden. 
 
Vurdering: 
Da forslag til avtale er evaluert og revidert av flere instanser, er det ikke lagt opp til at det skal 
komme forslag til endringer i avtalen i denne politiske behandlingen. Avtalen skal godkjennes 
i kommunene og undertegnes. Det er lagt inn et eget punkt i avtalen om hva kommunen ev. vil 
vektlegge av tiltak i arbeidet med å følge opp folkehelsearbeidet. Det er ikke foreslått noe 
tiltak, da Marker kommune vil komme tilbake til dette i den kommunale folkehelseplan som 
er under revidering. 
 
Konklusjon: 
Marker kommune undertegner partnerskapsavtalen Østfoldhelsa. 
 
Vedlegg: 
Partnerskapsavtalen. 
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Grimsby barnehage - ombygning innenfor dagens bygningsmasse.  
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
27/13 Kommunestyret 30.04.2013 
__________________________________________________________________________ 
 
Rådmannens forslag til vedtak: 
Marker kommunestyre vedtar den skisserte planløsning for underetasjen i Grimsby barnehage.  
 
Kostnadene, kr 640.000,-  dekkes slik :  
 
Avsatt til vognskjul i budsjett 2013 (I-FD-13-5):  kr 100.000 
Momskompensasjon av kostnadsoverslaget:   kr 129.000 

Totalt:         kr 640.000 
Bruk av ubrukte lånemidler:     kr 411.000 

 
 
Bakgrunn: 
Det har ved flere tilfeller, sist ved behandling av budsjett 2013 og kommunestyrets møte 29. 
januar og 12. mars i år meldt behov for utvidelse av Grimsby barnehage for å få plass til 
barnevogner og ekstra stellerom. 
 
Enerhaugen Arkitektkontor har utarbeidet en løsning for oppbevaring av barnevogner, nytt 
stellerom, garderobe og kjøkkenløsning for Grimsby barnehages underetasje -  barnehagens 
småbarnsavdeling. Det er utarbeidet en tegning som viser hvordan dette kan løses og et 
kostnadsoverslag. 
 
Vurdering: 
Den skisserte løsningen hever standarden på Grimsby barnehage betraktelig. 
Arkitekten har fått frem en løsning som innebærer at de to avdelingene i Grimsby barnehages 
underetasje oppfyller kravet til skille mellom skitten og ren sone, noe barnehagen ikke har i 
dag. Dagens tilbygg blir grovgarderobe/ vogn- rom med to toaletter. Så tas det noe areal til et 
mindre vogn - rom, slik at en totalt kan ha 20 barnevogner innefor eksisterende bygning. 
Videre settes det opp et rom til fingarderobe. Da har en oppnådde skille mellom skitten og ren 
sone. Det gir barna langt renere gulv å leke på enn slik det er i dag. 
 
Arkitekten tar dagens kjøkken og omgjør det til stellerom med to stelleplasser og et ekstra 
toalett. Det settes opp et nytt kjøkken for de to avdelingene i henhold til de krav som i dag 
stilles til kjøkken i en barnehage. I tillegg får avdelingen nye vaskerenner og benkplater til 
forming etc. 
 
Det er vår oppfatning at arkitekten har fått frem gode løsninger for denne delen av 
barnehagen. Vi har fått egne rom til barnevognene/grovgarderobe, nytt stellerom, nytt 
kjøkken, fingarderobe og alt er rullestoltilpasset. 
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Siden noe av dagens leke – og oppholdsareal tas til garderobe og kjøkken, vil det nye leke – 
og oppholdsarealet bli på 117 m2, noe som gir 21 småbarnsplasser eller 29 plasser til barn 
over 3 år. 
 
Kostnadsoverslaget for ombyggingen er anslått til kroner 640.000 inklusive mva og det er tatt 
høyde for usikkerhet på i overkant av kroner 100.000.-. Kostnadene for denne løsningen er 
godt under halvparten av hva et tilbygg er beregnet å koste.  
 
Siden det beregnede summen er over 500.000 kroner må ombyggingen legges ut på Doffin. En 
ombygning av barnehagen må skje i løpet av sommeren på grunn at en slik ombygning ikke 
kan løses når det er barn tilstede i denne delen av barnehagen. Derfor sendes saken direkte til 
Marker kommunestyre. 
 
Før det eventuelt igangsettes ytterligere endringer i Grimsby barnehage bør det gjennomføres 
en helhetsvurdering av bygget, slik at en får en oversikt på hvilke endringer som må/kan 
gjøres i barnehagen fremover og hvilke kostnader vi snakker om.  Viser til vedlegg.  
 
Rådmannen vil foreslå slik finansiering: 
 
 

Avsatt til vognskjul i budsjett 2013 (I-FD-13-5): kr 100.000 
Momskompensasjon av kostnadsoverslaget: kr 129.000 
Bruk av ubrukte lånemidler:  kr 411.000 
 

Totalt: 
 

kr 640.000 
  
 
Konklusjon: 
Marker kommunestyre vedtar den skisserte planløsning for underetasjen i Grimsby barnehage. 
Kostnadene dekkes gjennom tidligere bevilgning i budsjett 2013, momskompensasjon samt 
ubrukte lånemidler. 
 
Vedlegg: Tegning plan utsnitt av underetasjen målestokk 1:50 
                Tegning plan underetasje endring, målestokk 1:100 
     Kostnadsoverslag. 
                Vurdering av bygget 
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Felles politiråd for Marker og Rømskog  
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
13/13 Oppvekst og omsorgsutvalget 16.04.2013 
28/13 Kommunestyret 30.04.2013 
__________________________________________________________________________ 
 
Rådmannens forslag til innstilling:  
Det opprettes et felles politiråd for kommunene Marker og Rømskog  
 
Behandling/vedtak i Oppvekst og omsorgsutvalget - 16.04.2013 
 
Behandling: 
Rådmannens forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt. 
 
Oppvekst og omsorgsutvalgets innstilling til kommunestyret: 
Det opprettes et felles politiråd for kommunene Marker og Rømskog  
 
Bakgrunn: 
 

I 2007 ble det besluttet at det skulle opprettes et politiråd i den enkelte kommune. Hensikten 
var å etablere et mer formelt samarbeid mellom kommunene og politiet. I kommunene Marker 
og Rømskog har det vært et tett samarbeid, da spesielt opp mot prosjektet SLT (Samordnende 
lokalforebyggende tiltak). Politirådet tar mål av seg til å styrke samarbeidet som allerede er 
etablert. Det skal også være forankret i politiets og kommunens ledelse. 
 
Hensikten med innføring av politiråd har vært å styre det kriminalforebyggende arbeidet, og 
gjennom dette styre velferden. Et hovedpoeng for politiets fellesarbeid er at det gjennom 
arbeidet i politirådene bør være en gjensidig mulighet til å påvirke virksomhetsplaner og 
prioriteringer. 
 
Arbeidet i et politiråd gir kommunene mulighet til å komme med nyttige innspill til politiets 
prioriteringer og planlegging. På samme måte vil politiet ha mulighet til å påvirke 
kommunenes planer og prioriteringer. 
 
Kommunene Marker og Rømskog forholdsvis like når det gjelder befolkningsstruktur, 
geografi og kriminalitetsutfordringer. I brev fra lensmannen i Marker og Rømskog foreslås at 
det opprettes et felles politiråd for kommunene Marker og Rømskog. Lensmannen anmoder 
om at dette legges frem for de respektive kommunestyrene for vurdering. 
 
Vurdering: 
Rådmannen ønsker at iverksatt arbeid videreføres. SLT retter seg i hovedsak mot barn og 
unge. Politirådet har sitt mandat ut mot hele befolkningen. Rådmannen støtter forslaget fra 
lensmannen om et felles politiråd for de to kommunene og vil derfor innstille på det.  
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Planer om vindkraftverk i Årjängs kommun i Sverige - høring 
etter FN's Espoo-konvensjon  
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
29/13 Kommunestyret 30.04.2013 
__________________________________________________________________________ 
 
Rådmannens forslag til vedtak: 
Marker kommune mener forslaget til utredningsprogram er godt dekkende, men vil under-
streke betydningen av at det blir gjort vurderinger for områdene også på norsk side. Spesielt 
gjelder dette i forhold til lyd og påvirkning på landskapet. En ønsker her visualiseringer som 
nevnt i saksframlegget. 
 
Videre er det ønskelig at det blir gjort vurderinger i forhold til utbygging av omsøkt anlegg 
alene, men også i kombinasjon med en eventuell utbygging på Joarknatten på norsk side. 
 
En vurdering av områdets attraktivitet som reisemål og bosted sett i forhold til en eventuell 
utbygging, vil også være ønskelig. 
 
En ber også om at Marker kommunes vedtak i forbindelse med nettilknytningen blir tillagt 
vekt i utredningen. 
 
Sammendrag: 
Scanergy planlegger etablering av en vindkraftpark i Hån, rett ved riksgrensen nord for E18. 
Området ligger inntil omsøkt område på norsk side – Joarknatten. Det planlegges 8 
vindturbiner med en høyde inntil 200 m.  
 
Miljødepartementet har gitt Marker kommune mulighet til å komme med innspill til 
konsekvensutredningen som skal utføres. 
 
Bakgrunn: 
Svenske myndigheter ved Naturvårdsverket har varslet Norge ved Miljøverndepartementet om 
at selskapet Scanergy planlegger Hån vindkraftverk i Årjängs kommun på grensen til Marker 
kommune. Departementet er varslet i henhold til FNs Espoo-konvensjon om 
konsekvensutredning av tiltak som kan få vesentlige miljøvirkninger over landegrensene.  
 
Ønske om å delta i konsekvensutredningsprosessen, og eventuelle merknader om miljø-
virkninger i Norge som bør utredes som følge av planene, kan sendes Miljøvern-
departementet innen 29. april 2013.  
 
For mer informasjon om planene, se:  
http://www.regjeringen.no/nb/dep/md/dok/hoeringer/hoeringsdok/2013/han-vindkraftverk-
espookonvensjonen.html?id=720668  
 

http://www.regjeringen.no/nb/dep/md/dok/hoeringer/hoeringsdok/2013/han-vindkraftverk-espookonvensjonen.html?id=720668�
http://www.regjeringen.no/nb/dep/md/dok/hoeringer/hoeringsdok/2013/han-vindkraftverk-espookonvensjonen.html?id=720668�
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Det er utarbeidet et ”Samrådsunderlag” som grunnlag for diskusjonene i den innledende fasen 
av arbeidet. Marker kommune har fått tilgang til dokumentet og var også på et 
informasjonsmøte i Töcksfors 4. april, der planene ble presentert. 
 
I dokumentet heter det blant annet:  
 
”Scanergy undersöker möjligheten att uppföra en vindpark bestående av ca 8 vindkraftverk 
med en maximal totalhöjd av 200 meter vid norska gränsen i Hån, ca 5 km väster om 
Töcksfors i Årjängs kommun. Utredningsområdet består av skogsmark med inslag av några 
mindre sjöar och ett fåtal öppna ytor. Närmaste samlade bebyggelse vid Nedre Hån ligger på 
ett avstånd av ca 1,5 km.  
 
En vindkraftetablering i Hån skulle lokalt sett ge en påverkan främst i form av nyanläggning 
av vägar fram till verken, samt att verken kommer att synas i landskapet och ge upphov till 
ljud och skuggor. I ett globalt perspektiv ger vindkraften minskade utsläpp av försurande, 
övergödande och klimatpåverkande gaser, eftersom vindkraftverkens elproduktion kan ersätta 
el från icke förnybara energikällor. 
  
Området är inte utpekat som riksintresse för vindbruk men uppvisar goda årsmedelvindar i 
Energimyndighetens vindkartering. Årsmedelvinden uppgår enligt vindkarteringen till ca 7,0 
m/s på höjden 140 meter över mark.  
 
Det finns få registrerade natur- och kulturvärden inom utredningsområdet. För att utreda vilka 
natur- och kulturvärden som ändå kan finnas i området, kommer förstudier och eventuellt 
inventeringar av fågel- och fladdermusfauna, markbundna naturvärden samt kulturhistoriska 
värden att genomföras. Dessa utredningar ligger sedan till grund för den 
miljökonsekvensbeskrivning som bifogas en ansökan om tillstånd enligt miljöbalken.” 
 
”Samrådshandlingen ska fungera som ett underlag i samrådsprocessen samt i det fortsatta 
arbetet med miljökonsekvensbeskrivningen (MKB), som har till uppgift att redovisa vilken 
miljöpåverkan projektet har.  
 
I den kommande MKB:n skall olika alternativ studeras och beskrivas, t.ex. utformning och 
lokalisering. Ett nollalternativ som innebär att den planerade etableringen inte genomförs skall 
också beskrivas. Under processens gång skall samråd hållas med berörda myndigheter, 
organisationer, företag och allmänhet vilket sedan redovisas i MKB:n.  
 
Syftet med samrådet är att informera om vad som har planerats och inhämta synpunkter. Det 
är under samrådstiden som allmänheten och övriga berörda parter har störst möjlighet att 
framföra synpunkter och påverka projektets utformning och omfattning.” 
 
I dokumentet foreslår Scanenergy at deres konsekvensutredning (MKB) skal ha følgende 
innhold: 
 
1 Sammanfattning  
2 Bakgrund  
3 Tillstånd och syfte med MKB  
4 Beskrivning av verksamheten  

4.1 Lokalisering  
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4.2 Omfattning och utformning  
5 Kommunala planförhållanden  
6 Förutsättningar och miljökonsekvenser  

6.1 Naturmiljö  
6.2 Kulturmiljö  
6.3 Rekreation och friluftsliv  
6.4 Landskapsbild  
6.5 Ljud  
6.6 Skugga  
6.7 Risk och säkerhet  
6.8 Luftkvalitet  
6.9 Naturresurser (jordbruk, skogsbruk, vattenresurser etc.)  
6.10 Konsekvenser under byggskedet  
6.11 Miljöpåverkan i samband med driftens upphörande  
6.12 Kontroll och uppföljning  

7 Miljökvalitetsmål  
8 Referenser och källor  
9 Bilagor 
 
Marker kommune ansees å bli berørt av utbyggingen og har fått muligheten til å komme med 
synspunkter på utredningens innhold og oppbygning. 
 

Kart  

 
 
Vurdering: 
NVE har til behandling en konsesjonssøknad fra Eon om utbygging av en vindpark på norsk 
side av grensen, tett mot det planlagte området på svensk side. Områdene ligger så tett oppmot 
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hverandre at det både fra norsk og svensk side visuelt vil kunne være vanskelig å skille de to 
fra hverandre, om begge skulle bygges. 
 
På norsk side er Joarknatten ett av i alt tre samtidig omsøkte felt og består av 
 

• 12-15 stk 3 MW turbiner a 175 m 

• Netto årsproduksjon 115-125 GWh 

• Internveier 10,1 km, adkomstvei inn til området 2,8 km 

• Areal planområde 9 km2 hvorav 2,3% beslaglegges (eksklusiv kraftledninger) 

• Investeringskostnad NOK 400-500 mill 

 
Etter det en forstår vil anlegget på svensk side kunne bestå av turbiner med samme størrelse 
og kapasitet, men det skal gjøres vurderinger for turbiner inntil 200 m høyde, som er det 
samme som i utredningen på norsk side. 
 
En ser av forslaget til innhold i MKB at dette stort sett er det samme som i den norske 
konsekvensutredningen. Ved behandlingen av utredningsprogrammet var Marker kommune 
opptatt av at lavfrekvent støy, refleksblink og virkning på prisnivået på eiendommer i området 
ble viet oppmerksomhet i utredningen. En er også opptatt av en eventuell virkning et slikt 
anlegg har på innflytting og besøkende til området. 
 
Utredningen som er utført på norsk side er blitt kritisert for i for liten grad å ta hensyn til 
forholdene på svensk side. En vil derfor anbefale at det i den svenske MKB’en legges like stor 
vekt på virkningene på norsk som på svensk side, både i forhold til lokal påvirkningen på 
naturen, men ikke minst synlighetens betydning for landskapsbildes, spesielt sett i forhold til 
at Haldenvassdraget er et vernet vassdrag og underlagt samme interesser som Dalslands 
Kanal.  
 
Om det blir bygging av anlegget på norsk side, er trolig sjansen for bygging på svensk side 
mindre. Dette på grunn av at turbinene skal utnytte den samme vinden, og at det dermed er 
behov for en innbyrdes avstand mellom turbinene på minst 700 m. Dette vil kunne være 
vanskelig med omsøkt plassering på norsk side. Det har vært dialog mellom Scanenergy og 
Eon, men ikke i en slik grad at de er enige om plassering av turbinene i forhold til hverandre. 
 
I tilfelle bygging av anleggene både på norsk og svensk side blir realisert, må det gjøres en 
vurdering av den samlede virkningen av de to anleggene, spesielt med hensyn til støy. En 
utbygging av begge anleggene vil føre til at den samlede belastningen blir høyere. 
 
Om det blir slik at det ikke gis konsesjon på norsk side, antas forutsetningene for bygging på 
svensk side være bedre. Fra norsk side vil utbygging kun på svensk side være nesten like 
iøynefallende med hensyn til landskapsbildet, som bygging på norsk side.  
 
I Marker har det vært et stort engasjement mot etableringen av vindkraft i kommunen. Mange 
argumenter er i denne sammenheng trukket fram, men en antar at effekten i forhold til 
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landskap ar det mest tungtveiende. Det er derfor viktig at det blir gjort visualiseringer som 
viser anlegget fra norsk side, både i fra kanalen, fra Ørje sentrum og fra E18 ved innkjøringen 
til Ørje. 
 
Det opplyses i dokumentet at det ikke er tilstrekkelig nettkapasitet i eksisterende nett til den 
planlagte produksjon. På samrådsmøtet ble det opplyst at nettilknytning til Norge kunne være 
et alternativ. På norsk side har vi i forbindelse Hafslunds planer om nettilknytning gjort 
følgende vedtak: 
 
”Marker kommune krever at eventuelle tilførselslinjer fra vindparkene til Ørje transformator- 
stasjon legges i jordkabel. Fra Høgås og Joarknatten samordnes nettilknytningen med 
utbyggingen av ny E 18 og legges som jordkabel langs veitraseen. Sekundært må en eventuell 
luftlinje følge den nye E 18 traseen fram til Ørje sentrum / bebyggelsen og legges i jordkabel 
derfra og inn til Ørje transformatorstasjon.  
 
Et koblingsanlegg ved Ørje transformatorstasjon må bygges så lite arealkrevende som mulig. 
Marker kommune ønsker ikke å avstå arealer i dette området.” 
 
Marker kommune mener imidlertid at forslaget til utredningsprogram er godt dekkende, men 
vil understreke betydningen av at det blir gjort vurderinger for områdene også på norsk side. 
Videre er det ønskelig at det blir gjort vurderinger i forhold til utbygging av omsøkt anlegg 
alene, men også i kombinasjon med en eventuell utbygging på Joarknatten på norsk side. Om 
det er mulig, vil en vurdering av stedets attraktivitet som reisemål og bosted sett i forhold til 
en eventuell utbygging, være ønskelig. 
 
Konklusjon 
Marker kommune mener forslaget til utredningsprogram er godt dekkende, men vil under-
streke betydningen av at det blir gjort vurderinger for områdene også på norsk side. Videre er 
det ønskelig at det blir gjort vurderinger i forhold til utbygging av omsøkt anlegg alene, men 
også i kombinasjon med en eventuell utbygging på Joarknatten på norsk side. 
 
 
 
Vedlegg: Samrådsunderlag Vindpark Hån 
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Felles planstrategi og planprogram for Marker, Rømskog og 
Aremark 2012-2016  
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
30/13 Kommunestyret 30.04.2013 
__________________________________________________________________________ 
 
Rådmannens forslag til vedtak: 
Felles planstrategi for Aremark Marker og Rømskog 2012 – 2016 vedtas. 
 
 
Sammendrag 
Marker, Rømskog og Aremark har vedtatt utarbeiding av felles planstrategi for de tre 
kommunene.  
 
Halden Arkitektkontor har vært innleid for å lede prosessen, som har bestått av felles 
samlinger for de tre kommunene og samlinger i den enkelte kommune. Planstrategien skal 
beskrive fremtidige utfordringer i kommunen og hvordan kommunen gjennom sin planlegging 
skal møte disse. Strategien skal gi anbefalinger om planarbeidet i kommende periode. 
 
Grensekommunene har vedtatt en felles planstrategi som gir føringer både for det 
interkommunale samarbeidet og arbeidet i den enkelte kommune. 
 
Formannskapets vedtak i møte 28.02.1013 var: ”Felles planstrategi for Aremark Marker og 
Rømskog 2012 – 2016 vedtas”. Formannskapets vedtak er kunngjort i henhold til 
bestemmelsene, min 30 dagers frist, og det har i denne perioden vært mulig å komme med 
innspill til plan-strategien. Det er kun Østfoldhelsa og Fylkesmannen i Østfold som vi har 
mottatt høringsinnspill fra. Østfold fylkeskommune har gitt beskjed om at deres uttalelse 
foreligger 22. april, og den vil bli ettersendt til kommunestyret. 
 
Bakgrunn: 
Planstrategien skal sette fokus på de planoppgaver kommunen skal starte opp eller videreføre 
for å legge til rette for en positiv utvikling i kommunen. Minst én gang i hver valgperiode, og 
senest  ett år etter konstituering, skal kommunestyret utarbeide og vedta en kommunal 
planstrategi.  
 
Dokumentet bør omfatte en drøfting av kommunens strategiske valg knyttet til samfunns-
utvikling, herunder langsiktig arealbruk, miljøutfordringer, sektorenes virksomhet og en 
vurdering av kommunens planbehov i valgperioden. 
 
Videre skal det i strategien tas stilling til om gjeldende kommuneplan eller deler av denne skal 
revideres, eller om planen skal videreføres uten endringer. Det kan også tas stilling til om det 
er behov for å igangsette arbeid med nye arealplaner i valgperioden, eller om gjeldende planer 
bør revideres eller oppheves. 
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Den nye fylkesplanen for Østfold og statlige rammer og føringer har betydning for 
utarbeidelse av den kommunale planstrategien. Det forventes at kommunene i sine 
planprioriteringer følger opp statlige og regionale forutsetninger, retningslinjer og øvrige 
føringer. 
 
Nasjonale forventninger til regional og kommunal planlegging (plan- og bygningslovens §6-1) 
er utarbeidet i form av et forventningsdokument fra Miljøverndepartementet med følgende 
tema: 

- Nasjonale forventningers rolle i plansystemet 
- Viktige utviklingstrekk 
- Klima og energi 
- By- og tettstedsutvikling 
- Samferdsel og infrastruktur 
- Verdiskaping og næringsutvikling 
- Natur, kulturmiljø og landskap 
- Helse, livskvalitet og oppvekstmiljø 
 

Hensikten med det nasjonale forventningsdokumentet er å fremme en bærekraftig utvikling, 
regionalt og lokalt. 
 
Det skal i arbeidet innhentes synspunkter fra statlige og regionale organer og nabokommuner, 
og det bør legges opp til bred medvirkning og allmenn debatt som grunnlag for behandlingen. 
 
Forslag til vedtak skal gjøres offentlig minst 30 dager før kommunestyrets behandling. 
Utarbeiding og behandling av kommunal planstrategi kan slås sammen med og være del av 
oppstart av arbeidet med kommuneplanen. 
 
De mest sentrale forutsetningene for kommunal planstrategi er gjengitt i punktene under: 

- kommunal planstrategi er ikke en plantype, men et hjelpemiddel for å prioritere 
- planarbeidet 
- nye mål og strategier for kommunen vedtas ikke i kommunal planstrategi, men i 
- kommuneplanen når den revideres. 
- kommunen skal utarbeide kommunal planstrategi minst én gang i hver 
- valgperiode. 
- planstrategien skal vedtas innen et år etter kommunestyrets konstituering. 

 
Vårt felles forslag til planstrategi har vært lagt ut til høring siden formannskapets møte i mars, 
og det har dermed vært god tid til å komme med innspill. Det er likevel bare styret for 
Østfoldhelsa og Fylkesmannen i Østfold, samt Østfold fylkeskommune som har innspill. 
Østfoldhelsa etterlyser et større folkehelseperspektiv i strategien med vekt på helse- og 
demografiutfordringer, samt fokus på skader og ulykker. 
 
 
Vurdering 
Forslaget til planstrategi for Grensekommunene er utformet slik at det legges opp til felles 
planer og oppgaveløsning på de områder hvor det er mulig, og at en i tillegg ser på hvilke 
områder kommunene selv må ta ansvar for. 
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Planstrategien skal være et verktøy for: 
- politisk prioritering av plan- og utviklingsoppgaver. 
- samfunnsutvikling og utvikling av kommunens tjenester. 
- helhet, langsiktighet og forutsigbarhet. 
- et godt lokaldemokrati gjennom dialog om politiske visjoner, mål og strategier 
 
Fylkesplanen for Østfold – Østfold mot 2050, har fokus på områdene levekår og helse, miljø 
og verdiskaping. Planstrategien for grensekommunene tar utgangspunkt i disse, selv om det 
kanskje ikke klart fremgår av prioriteringene. 
 
Planstrategien for de tre grensekommunene konkluderer med at det er behov for rullering av 
kommuneplanen i alle de tre kommunene, og det anbefales at dette gjøres i en felles prosess. 
Videre anbefales et fokus på Regionalpark Haldenkanalen og Utviklingsavtalene med de 
satsingsområdene som fremgår der, samt et felles arbeid innen kommunikasjon og IKT. 
 
Høringsperioden ga få innspill til det forslaget som foreligger. Østfoldhelsa og Fylkesmannen 
i Østfold har imidlertid kommet med uttalelser, og fylkeskommunen har signalisert at deres 
uttalelse vil foreligge 22. april. Fylkeskommunen har uttalt seg til planstrategien for 
behandlingen i Rømskog, og en antar derfor at uttalelse vil dreie seg om mye av det samme. 
De er alle godt gjennomarbeidede innspill med nyttige anbefalinger i forhold det videre 
arbeidet 
 
Høringsinnspillene er positive til det felles initiativet som grensekommunene har tatt og de 
anbefalinger vi har gjort. De etterlyser imidlertid en grundigere gjennomgang av 
helseutfordringene til kommunen, samt en mer gjennomgående målstruktur i planverket. 
Folkehelseprofilen for Marker ble ikke lagt ut sammen med høringen slik vi hadde sagt, og 
dette beklages. Østfoldhelsa påpeker en del utfordringer knytte til demografi, helse, sikkerhet 
og skadeomfang, og mener dette burde vært ofret større oppmerksomhet. Fylkesmannen 
understreker behovene for barn og unges medvirkning, at landbruket blir viet stor 
oppmerksomhet i det videre planarbeidet og behovet for samarbeid med øvrige kommuner i 
regionen, og ikke bare grensekommunene. 
  
En finner innspillene svært nyttige i det videre arbeidet. De anbefalingene de gir vil en ta med 
seg i samfunnsdelen av kommuneplanen når rulleringen av den nå starter. En finner det 
riktigere med en grundigere drøfting av de forhold de nevner her enn i strategien.  
 
Konklusjon 
Rådmannen anbefaler kommunestyret å vedta forslaget til planstrategi for 2012 – 2016. 
 
 
Vedlegg:  Planstrategi 
  Høringsuttalelse Østfoldhelsa 
  Høringsuttalelse Fylkesmannen i Østfold  
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Endringer i forskrift om regionale miljøkrav i Haldenvassdraget  
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
15/13 Formannskapet 18.04.2013 
31/13 Kommunestyret 30.04.2013 
__________________________________________________________________________ 
 
 
Rådmannens forslag til innstilling:  
Marker kommune tar Landbruks- og matdepartementets (LMD) krav om å fjerne forskriftens 
§3. Miljøkrav pkt. 5: ”Minst 60 % av foretakets fulldyrkede areal som ligger innenfor 
vassdragets nedbørfelt skal overvintre med plantedekke tilsvarende stubb, gras eller 
direktesådd høstkorn” til etterretning, men viser igjen til kommunestyrets vedtak PS 86/12, 
23.10.2012, der Marker kommune ønsket å opprettholde forskriftskravet om minst 60 % stubb 
per foretak i Morsa og Haldenvassdraget. 
 
 
Behandling/vedtak i Formannskapet - 18.04.2013 
 
Behandling: 
Rådmannens forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt 
 
Vedtak i formannskapet: 
Marker kommune tar Landbruks- og matdepartementets (LMD) krav om å fjerne forskriftens 
§3. Miljøkrav pkt. 5: ”Minst 60 % av foretakets fulldyrkede areal som ligger innenfor 
vassdragets nedbørfelt skal overvintre med plantedekke tilsvarende stubb, gras eller 
direktesådd høstkorn” til etterretning, men viser igjen til kommunestyrets vedtak PS 86/12, 
23.10.2012, der Marker kommune ønsket å opprettholde forskriftskravet om minst 60 % stubb 
per foretak i Morsa og Haldenvassdraget. 
 
Bakgrunn: 
Nasjonalt miljøprogram for 2013-2016 gir premisser for de regionale miljøprogram. Dette ble 
godkjent av partene i jordbruksoppgjøret og publisert av Statens landbruksforvaltning 31. 
oktober 2012. Landbruks- og matdepartementet (LMD) presiserte noe av dette i brev til 
Fylkesmennene i Oslo/Akershus og Østfold 19. desember 2012. Her skriver LMD at 
Fylkesmannen ikke har anledning til å vedta forskrift som setter et generelt krav til 
jordarbeiding, og spesielt ikke i erosjonsklasse 1 og 2. LMD ber om at tiltakene gjøres mest 
mulig målrettede. Det vil si at Fylkesmannen i Østfold ikke kan opprettholde forskriftskravet 
om minst 60 % stubb per foretak i Morsa og Haldenvassdraget. 
 

Fylkesmannen oppfatter dette som en instruksjon og må derfor foreta en endring i denne 
forskriften. Dette gjelder da § 3 punkt 5 som tas ut av den gjeldende forskriften. 
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Fylkesmannen foreslår å videreføre de følgende 4 punkter i ny forskrift. 

§ 3. Miljøkrav  

1. Dråg skal ikke jordarbeides om høsten. På arealer som har mer omfattende 
jordarbeiding enn lett høstharving gjennom vinteren, skal drågene ha permanent 
grasdekke. 

2. Flomutsatte arealer skal ikke jordarbeides om høsten. 

3. Det skal være buffersone langs alle vassdrag som mottar avrenning fra jordbruksareal. 

4. Arealer med stor eller svært stor erosjonsrisiko (erosjonsrisikoklasse 3 og 4) skal ikke 
jordarbeides om høsten. Lett høstharving tillates likevel til høstkorn på arealer som 
ikke er omtalt i miljøkrav punkt 1, 2 og 3. 

 
Fylkesmannen forslår ikke andre endringer i forskriften. 
 
 
 
Vurdering: 
På grunn av LMD’s krav om endring i RMP-forskriften og ønske om omprioritering/mer 
målretting av landbrukstiltakene, har nå Vannområdet Haldenvassdragets landbruksgruppe 
mål om at alle som søker produksjonstilskudd som har avrenning til Haldenvassdragets 
definerte sårbare områder, skal ha en oppdatert miljøplan i løpet av 2013 tilpasset sitt bruk og 
som griper fatt i problemstillinger spesielt knyttet til forurensning/avrenning av næringsstoffer 
til vassdraget samt skjøtsel av bekkekanter. Målet er også å nå ut til grunneiere som «eier» 
utfordringer i forhold til bedret vannkvalitet/biologisk mangfold selv om de leier bort jorda. 

De spesielt sårbare områdene er i denne sammenheng alle deler av A-H som drenerer til 
Haldenvassdraget, og i Østfold definerer en på samme måte alle områder i Marker som 
drenerer til Rødenessjøen som sårbart og ekstra prioritert. Nedenfor slusene på Ørje bedres 
vannkvaliteten og man vil konsentrere innsatsen i områder rundt noen bekker som har dårlig 
vannkvalitet. Det vil si 2 bekker som drenerer til Øymarksjøen, Ruudselva og 
Gunnengbekken, 1 bekk i Aremark, Melbybekken, som drenerer til Aspern og 2 kystbekker i 
Halden, Remmenbekken og Unnebergbekken som drenerer rett til Iddefjorden. 

LMD’s krav om mer målretting av tiltakene, fører altså til at vi nå må ned på gårdsnivå og den 
enkelte vannforekomsten. Erosjonsklassesystemet tar nemlig ikke opp i seg alt, og for å få et 
riktig bilde av hvor tiltakene må settes inn må vi se mer på nærhet til vassdraget, vassdragets 
sårbarhet, dråger, bekkekanter, hellingslengder m.m. Fokuset vil være på å holde tilbake 
fosforforurensingen av vassdraget, og målet er at miljøplanrevideringen som det legges opp 
til, kan danne grunnlag for særskilte miljøavtaler/kontrakter i 2014. Særlig viktige momenter i 
planen er jordarbeiding om høsten, gjødsling etter plan, grasdekte vannveier, grasdekte 
buffersoner, flomutsatte arealer, utbedring av hydrotekniske anlegg, skjøtsel av bekkekanten, 
etc. 
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Konklusjon: 
Marker kommune tar endringen av forskriftens § 3 Miljøkrav, og spesielt fjerning av pkt 5, 
den såkalte ”60/40-% regelen”, til etterretning. 
 
 
Vedlegg: Høringsbrev fra Fylkesmannen i Østfold, datert 05.03.2012. ”Endringer i 

forskrift FOR 2011-05-30 nr 562: Forskrift om regionale miljøkrav i 
Haldenvassdraget, Vansjø- Hobølvassdraget og Isesjø, Oslo, Akershus og 
Østfold. 
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Eventuell utmelding av Vannområdeutvalget for 
Haldenvassdraget  
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
16/13 Formannskapet 18.04.2013 
32/13 Kommunestyret 30.04.2013 
__________________________________________________________________________ 
 
 
Forslag fra Marker Arbeiderparti: 

1. Marker Arbeiderparti foreslår at Marker kommune med øyeblikkelig virkning trer ut 
av Vannområdeutvalget for Haldenvassdraget administrativt og politisk. 

2. Ordfører og rådmann gis fullmakt til å avslutte Marker kommunes økonomiske 
forpliktelser til vannområdesamarbeidet raskest mulig. 

3. Rådmannen gis oppdrag å komme med forslag til hvordan eventuelle innsparte midler 
ved uttreden av vannområdet kan anvendes på miljøtiltak internt i Marker kommune. 

 
 
Behandling/vedtak i Formannskapet - 18.04.2013 
 
Behandling: 
Formannskap legger frem saken for kommunestyret uten realitetsbehandling.  Enstemmig 
vedtatt.  
 
Vedtak i formannskapet. 
Saken legges frem for kommunestyret uten realitetsbehandling:  
 

1. Marker Arbeiderparti foreslår at Marker kommune med øyeblikkelig virkning trer ut 
av Vannområdeutvalget for Haldenvassdraget administrativt og politisk. 

2. Ordfører og rådmann gis fullmakt til å avslutte Marker kommunes økonomiske 
forpliktelser til vannområdesamarbeidet raskest mulig. 

3. Rådmannen gis oppdrag å komme med forslag til hvordan eventuelle innsparte midler 
ved uttreden av vannområdet kan anvendes på miljøtiltak internt i Marker kommune. 

 
 
Sammendrag: 
Begrunnelsen for forslagene ligger i den behandlingen som Landbruksdepartementet har gitt 
regionalt miljøprogram hvor lokal og regional enighet om tiltak uten videre blir tilsidesatt og  
uten at kommunen har hatt reel mulighet til å la seg høre om departementets ensidige endring 
av regionalt miljøprogram.   
 
Å sikre vannkvaliteten i Haldenvassdraget har vært en prioritert oppgave for Marker 
kommune gjennom mange år og det har over tid vært brukt mye ressurser administrativt og 
økonomisk for å få dette til.  Vi oppfatter også at vi over tid har klart å ha en konstruktiv 
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debatt om tiltak og virkemidler så vel overfor Fylkesmannen som organisasjonene i 
landbruket.   
 
Kommunestyret har også ved siste behandling enstemmig i sin høring til det opprinnelige 
forslaget til regionalt miljøprogram.  
 
Vi oppfatter at Landbruksdepartementets overstyring er et tilbakeskritt for en positiv utvikling 
og Marker kommune vil derfor tre ut av vannområdet inntil sentrale myndigheter viser evne 
og vilje til å lytte til lokale og regional enighet.  Det skal nevnes at det har blitt bedt om et 
møte med politisk ledelse i Landbruksdepartementet med de svarer at departementet ikke har 
behov for å møte vannområdet/vannregionen og at Statsråden står fast på sin beslutning om 
endringen i miljøprogrammet.  
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Eventuell spørretime  
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
33/13 Kommunestyret 30.04.2013 
__________________________________________________________________________ 
 
 
I «Reglement for Marker kommunestyre» vedtatt av Marker kommunestyre 30. april 1996  
(sak K-34/96)  heter det følgende i § 14: 
 
«§14.  FORESPØRSLER (INTERPELLASJONER). 
 
 I tillegg til de saker som er ført opp på sakslisten til møtet, kan det enkelte    
 kommunestyremedlem komme med forespørsler og grunngitte spørsmål som rettes til  
 ordføreren.  Slike forespørsler bør være sendt skriftlig til ordføreren minst 2 dager før  
 kommunestyrets møte. 
 
 Forslag som fremsettes i forbindelse med denne, kan ikke avgjøres i møtet dersom ordføreren  
 eller 1/3 av kommunestyret motsetter seg det.» 
 
En viser til vedlagte saksframlegg. 
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Samrådsunderlag  


Vindpark Hån 
Årjängs kommun, Värmlands län 


 
 


Underlag för samråd enligt Miljöbalken 6 kap 4 §. 


Utredning av möjligheten att bedriva vindbruk vid Hån,  


vid norska gränsen ca 5 km väster om Töcksfors. 


 


 


 


 


 


 


Stefan Larsson 


Scanergy Wind AB augusti 2012 
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Sammanfattning 
 


Scanergy undersöker möjligheten att uppföra en vindpark bestående av 


ca 8 vindkraftverk med en maximal totalhöjd av 200 meter vid norska gränsen i Hån, 


ca 5 km väster om Töcksfors i Årjängs kommun. Utredningsområdet består av 


skogsmark med inslag av några mindre sjöar och ett fåtal öppna ytor. Närmaste 


samlade bebyggelse vid Nedre Hån ligger på ett avstånd av ca 1,5 km.  


 


En vindkraftetablering i Hån skulle lokalt sett ge en påverkan främst i form av 


nyanläggning av vägar fram till verken, samt att verken kommer att synas i 


landskapet och ge upphov till ljud och skuggor. I ett globalt perspektiv ger vindkraften 


minskade utsläpp av försurande, övergödande och klimatpåverkande gaser, eftersom 


vindkraftverkens elproduktion kan ersätta el från icke förnybara energikällor. 


 


Området är inte utpekat som riksintresse för vindbruk men uppvisar goda 


årsmedelvindar i Energimyndighetens vindkartering. Årsmedelvinden uppgår enligt 


vindkarteringen till ca 7,0 m/s på höjden 140 meter över mark.  


 


Det finns få registrerade natur- och kulturvärden inom utredningsområdet. För att 


utreda vilka natur- och kulturvärden som ändå kan finnas i området, kommer 


förstudier och eventuellt inventeringar av fågel- och fladdermusfauna, markbundna 


naturvärden samt kulturhistoriska värden att genomföras. Dessa utredningar ligger 


sedan till grund för den miljökonsekvensbeskrivning som bifogas en ansökan om 


tillstånd enligt miljöbalken.  
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1 Ärendet 
 


Scanergy undersöker möjligheten att bedriva vindbruk vid Hån i närheten av norska 


gränsen, ca 5 km väster om Töckfors i Årjängs kommun. Om planerna realiseras 


kommer tillstånd sökas för att uppföra och driva en vindkraftpark bestående av 


ca 8 vindkraftverk. 


 


 
1.1 Bakgrund 


 


Området vid Hån i Årjängs kommun är en av de platser som är intressant för vind-


kraftsetablering i Värmlands län.  


 


Platsen uppvisar goda årsmedelvindar enligt Energimyndighetens vindkartering 


(MIUU), och med detta som bakgrund undersöks möjligheterna för en 


vindkraftsetablering. 


 


Scanergy har tecknat arrendeavtal med berörda markägare, och har därmed erhållit 


rådighet att uppföra vindkraftverk inom det aktuella området. 


 


 
1.2 Administrativa uppgifter 


 
 


Sökande:   Scanergy West AB 


    Lantvärnsgatan 8 


  652 21  Karlstad 


 


 
Organisationsnummer:   55 67 10 - 7403 


    


 


 


 
Kontaktperson:  Cecilia Eckerdal, projektledare 


   ce@scanergy.se 


054 – 771 68 00 


 


 
Etableringsplats:  Hån, väster om Töcksfors 


 


 
Utredningsområde: Se figur 2, sidan 10 


 


 
Län:   Värmlands län 


 


 
Kommun:   Årjäng  
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1.3 Betydande miljöpåverkan 


 


En gruppstation som består av sju eller fler vindkraftverk som vart och ett är högre än 


120 meter, eller två eller fler vindkraftverk som vart och ett är högre än 150 meter, 


anses alltid medföra en betydande miljöpåverkan. Detta framgår av förordningen 


(1998:905) om miljökonsekvensbeskrivningar 3 § och bilagan till förordning 


(1998:899) om miljöfarlig verksamhet och hälsoskydd. 


 


 
1.4 Samrådshandlingens syfte 


 


Samrådshandlingen ska fungera som ett underlag i samrådsprocessen samt i det 


fortsatta arbetet med miljökonsekvensbeskrivningen (MKB), som har till uppgift att 


redovisa vilken miljöpåverkan projektet har.  


 


I den kommande MKB:n skall olika alternativ studeras och beskrivas, t.ex. utformning 


och lokalisering. Ett nollalternativ som innebär att den planerade etableringen inte 


genomförs skall också beskrivas. Under processens gång skall samråd hållas med 


berörda myndigheter, organisationer, företag och allmänhet vilket sedan redovisas i 


MKB:n.  


 


Syftet med samrådet är att informera om vad som har planerats och inhämta 


synpunkter. Det är under samrådstiden som allmänheten och övriga berörda parter 


har störst möjlighet att framföra synpunkter och påverka projektets utformning och 


omfattning. 


 
 
 
2 Projektet och dess lokalisering 
 
2.1 Projektbeskrivning 


 


Scanergy undersöker möjligheterna att uppföra en vindpark inom det område som är 


markerat på kartbilden i figur 2, sidan 10. Inom utredningsområdet bedömer Scanergy 


det vara realistiskt att bygga ca 8 vindkraftverk. De verk som planeras är i 


storleksklassen upp till 200 meter totalhöjd. Med totalhöjden avses tornhöjden plus 


halva rotordiametern. 


 


 
2.2 Vindkraftverkens placering 


 


Vindparkens slutgiltiga utformning är beroende av flera faktorer. Dels finns 


begränsningar av hur tätt vindkraftverken kan placeras utan att störa varandra. Detta 


är främst beroende av verkens rotorstorlek, men påverkas även av vindens styrka och 


den förhärskande vindriktningen.  


 


Dessutom finns givna begränsningar såsom avstånd till bebyggelse och nyttjanderätt 


till marken.  


 


Hänsyn måste tas till rådande terräng- och markförhållanden. Man försöker även 


anpassa parkens utformning så att befintliga vägar i möjligaste mån kan användas. 


 


Vid placeringen av verk är det viktigt att marken är lämplig för fundamentsbyggnad 


och att så litet intrång som möjligt görs i naturmiljön.  


 


Vid planering av vindparken kommer hänsyn tas till friluftsliv, djurliv, natur- och 


kulturvärden samt det befintliga landskapets utseende och struktur. Utgångspunkten 
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är att få en väl sammanhållen etablering med jämna inbördes avstånd. En förstudie 


har gjorts, där flera preliminära utformningar av vindparken har studerats. 


Vindkraftverkens slutliga placeringar är i dagsläget inte bestämda. Placeringarna 


kommer att bestämmas utifrån resultatet från samrådet och kommande inventeringar 


av natur- och kulturvärden. 


 


 
2.3 Typ av vindkraftverk 


 


Fabrikat, typ och storlek på vindkraftverken kommer att bestämmas senare i 


processen. I dagsläget baserar sig planeringen på att vindkraftverk med en installerad 


effekt av ca 2,0 – 3,5 megawatt kommer att användas. Utvecklingen går dock snabbt 


framåt, och det är därför inte möjligt att idag fastställa exakt vilken typ av verk eller 


storlek som slutligen kommer att installeras. Vindkraftverkens totalhöjd kommer dock 


att uppgå till maximalt 200 meter. 


 


 
2.4 Fundament 


 


Beroende på markens beskaffenhet kan vindkraftverken antingen bergförankras eller 


uppföras på ett gravitationsfundament. Om fast berggrund saknas används ett så 


kallat gravitationsfundament av betong, vilket hålls på plats med hjälp av sin egen 


tyngd. Om de geotekniska förutsättningarna tillåter bergförankrade fundament är det 


att föredra på grund av att betydligt mindre mängd betong krävs och att 


miljöpåverkan då minskar. Marknära bevuxet berg förekommer på vissa platser inom 


området, men en mer ingående geoteknisk undersökning av markförhållandena måste 


genomföras innan det går att fastställa vilken typ av förankring som kommer att 


väljas.  


 


 


 


Figur 1. Principskiss av gravitationsfundament, som här består av en betongplatta med 18 m i 
diameter. Det har en sluttande ovansida, vilket medför att tjocklek är 1 m vid kanterna och 2 m vid 
fundamentets centrum där tornet monteras. Hela fundamentet placeras under marknivå och 
övertäcks med jord. 


 


 
2.5 Befintligt och planerat elnät 


 


Energimängden som kan utvinnas ur ett vindkraftverk varierar med vindens styrka. 


Detta medför att spänningen i nätet kommer att variera när kraftverken ansluts. 


Spänningsförändringarna är lättare att hantera i högspänningsnätet, allra bäst är att 


kunna ansluta till 130 kV-ledningar. Anslutning till elnätet kräver också att det finns 


kapacitet i nätet. Kostnaden och insatsen som krävs för att ansluta vindkraftverk till 


elnätet beror därför i hög utsträckning på kapaciteten i det befintliga nätet.  
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Inledande kontakter har tagits med Fortum, som har linjekonsession i området. I 


dagsläget har regionnätet inte tillräckligt mycket ledig kapacitet för att kunna ansluta 


en vindpark av den storlek som planeras i Hån. Diskussioner pågår om en större 


utbyggnad av nätet i västra Värmland och vindpark Hån ingår i den planeringen.  


 


 
2.6 Vägar 


 


Vid dragning av nya vägar kommer särskild hänsyn tas till de natur- och kulturvärden, 


sjöar, vattendrag och mossar som förekommer inom området. De nyanlagda vägarnas 


dragning kommer att utformas så att minsta möjliga ingrepp behöver göras i känsliga 


biotoper. Det ligger även i projektörens eget intresse att förlägga vägarna så de inte 


passerar genom en våtmark, eftersom det är både praktiskt olämpligt och kostsamt 


att anlägga en väg genom våtmarker. De vägar som anläggs kommer att vara 


grusvägar med en bredd som uppgår till ca 5 meter exkl. diken. 
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3 Förutsättningar  
 
3.1 Beskrivning av området 


 


Utredningsområdet är beläget ca 5 km väster om Töcksfors i Årjängs kommun, intill 


gränsen till Norge. Området består av skogsmark med inslag av några mindre sjöar 


och ett fåtal öppna ytor. 


 


 
Figur 2. Översiktskarta som visar utredningsområdets lokalisering 
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Figur 3. Satellitbild över utredningsområdet. 
 
 


 
Figur 4.  Utredningsområdet är beläget ca 5 km väster om Töcksfors. 
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Figur 5. Tio fastigheter ingår i utredningsområdet.  
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3.2 Topografi 


 


Av den topografiska kartan framgår att utredningsområdet är beläget inom de högre 


delarna av landskapet, och kommer därmed att kunna ta vara på de goda vindför-


hållanden som förekommer på högre höjd. Markhöjderna inom området sträcker sig 


upp till ca 295 meter över havet. 


 


 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Figur 6. Kartan visar Årjängs 
topografi. Det aktuella 
utredningsområdet vid Hån är 
markerat med en blå punkt.  
Källa: Vindkraft Årjäng, tillägg till 
Översiktsplanen, antagandehandling 
2010-05-20. 
 


 
 


 
 
 


 
 
 
 
 
 
 
 
 


 
Figur 7. Kartan visar en schematisk 
höjdbild över området. De allra 
högsta höjderna, markerade med 
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orange och rött, finns inom utredningsområdet. 
3.3 Kommunal planering 


 


Årjängs kommun anser att en utbyggnad av vindkraft är viktigt för en hållbar 


utveckling av samhället, men också som en del i att hålla landsbyggden levande.1 


Som ett led i arbetet med att planera för en vindkraftsutbyggnad i Årjäng, har 


kommunen tagit fram en vindkraftsplan som ett tillägg till den kommunala översikts-


planen.  


 


Kommunen anser att det finns förutsättningar för vindkraft på högt liggande platser 


och har särskilt rekommenderat sex utvalda områden för vindbruk. Hån finns inte med 


bland dessa, men ligger inte heller inom det område som bedömts som ej lämpligt 


område (DANO-området samt Järnsjön). Enligt vindkraftsplanen motsätter sig 


kommunen inte etableringar utanför utpekade områden, men större krav kan komma 


att ställas på MKB och andra utredningar inför prövning. En vindkraftsetablering  i Hån 


kommer därför att prövas i enlighet med gällande lagstiftning, där en individuell 
bedömning görs vid varje enskilt fall. 
 


 


 


 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Figur 8. Kartan visar de sex områden som är särskilt 
utpekade i vindkraftsplanen. Det aktuella 
utredningsområdet vid Hån är markerat med en blå 
punkt.  
 
Källa: Vindkraft Årjäng, tillägg till Översiktsplanen, 
antagandehandling 2010-05-20. 
 


 
 
 
 
4 Områdets vindläge och lämplighet 
 


Den viktigaste faktorn vid val av plats är vindens energiinnehåll. En liten ökning av 


vindhastigheten kan betyda mycket för produktionsresultatet. Detta beror på att 


vindens energiinnehåll är proportionellt mot vindhastigheten i kubik.  


 


En vindkartering kan användas för att undersöka om ett område har tillräckliga 


vindenergiresurser. Vindkarteringen i Sverige är framtagen på uppdrag av Energi-


myndigheten och använder sig av den sk MIUU-modellen, en mesoskalemodell som 


beräknar vindens hastighet och energi utifrån lufttryck, lufttemperatur, luftfuktighet, 


topografi och markråhet (terrängens beskaffenhet). 


 


                                                 
1 Vindkraft Årjäng, Tillägg till Översiktsplan, Antagandehandling 2010-05-20, sid 29. 
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4.1 Vindstyrkan på 140 meters höjd 


 
Energimyndighetens vindkartering sträcker sig inte ända fram till norska gränsen, men 


baserat på topografin inom området är det sannolikt att vindhastigheterna är 


likvärdiga även i gränsområdet. Utredningsområdet ligger längs med en höjdrygg med 


stigande höjd västerifrån vilket talar för goda vindhastigheter. På höjden 140 meter 


över mark uppgår årsmedelvindarna till omkring 7 m/s inom utredningsområdet. 


 
 
 


  
Figur 9. MIUU-kartering som visar årsmedelvindar på nivån 140 m över mark.  
 


Utifrån tillgängliga vindkarteringar uppvisar Hån tillräckligt goda vindförhållanden för 


att en vindkraftsetablering ska vara ekonomiskt lönsam.  


 


För att få mer tillförlitliga värden på vindförhållandena i området krävs dock vind-


mätning på plats. I nuläget planeras för en inledande mätning med Sodar, en mobil 


mätutrustning som mäter vindhastighet och vindriktning med hjälp av ljudvågor. Efter 


den inledande vindmätningen kommer en stationär mätmast uppföras för vidare 


mätningar. 
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5 Identifierade sakintressen 
 


Skyddsvärda områden kan pekas ut av både kommunen och staten. För riksintressen, 


naturreservat, Natura 2000-områden med mera finns ofta speciella föreskrifter om 


vad som ska skyddas och på vilket sätt. Dessa områden pekas ut och regleras med 


stöd av Miljöbalken (MB). Kulturmiljöer, byggnadsminnen och fornlämningar kan 


pekas ut och skyddas med stöd av kulturmiljölagen (KML). Nya vindkraftverk inom 


områden utpekade genom Miljöbalkens lagstiftning kan byggas först efter prövning 


mot gällande föreskrifter för dessa områden. 


 


Vid etablering av vindkraft måste hänsyn därför tas till skyddsvärda områden av 


sådant slag. De skyddsvärda intressen som finns inom utredningsområdet och i dess 


närhet redovisas på följande sidor. 


 


 
5.1 Planerade inventeringar 


 
För att identifiera vilka värden som förekommer inom området och undersöka om en 


vindkraftsetablering kommer i konflikt med dessa, behöver erforderliga inventeringar 


och fältstudier genomföras. Omfattningen av dessa inventeringar beror på resultatet 


från inledande förstudier och kommer att fastställas i samråd med länsstyrelsen och 


kommunen.  
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5.2 Intressen som förekommer inom utredningsområdet 
 


 Nyckelbiotoper 


En biotop som mer eller mindre tydligt uppvisar höga naturvärden. Inom dessa 


biotoper kan man förvänta sig att finna vissa rödlistade arter. 


 


 Naturvärden 


En biotop som innehåller naturvärden, som dock inte är lika höga som i en 


nyckelbiotop. 
 


 Naturvårdsavtal 


Ett avtal som tecknas med markägaren. Syftet är att bevara och utveckla 


områden med höga naturvärden. 


 


 


Ett område med naturvärden (barrträd) förekommer söder om mellersta Fjölatjärnen. 


I utredningsområdets södra del finns ett område som omfattas av naturvårdsavtal 


(ordinär lövskog), och strax norr om detta område finns en mindre nyckelbiotop 


(bergbrant). De närmast liggande nyckelbiotoperna som förekommer utanför själva 


utredningsområdet utgörs av en bergbrant, en rasbrant samt barrnaturskog.  


 


En etablering av vindkraftverk behöver inte komma i konflikt med ovan nämnda 


intressen eftersom det handlar om relativt små områden som kan lämnas orörda utan 


att påverkas av etableringen. 


 


 
Figur 10. Blå diagonalstreckad markering anger område som omfattas av naturvårdsavtal. Blå 
korsstreckad markering anger naturvärde. Blå solid markering anger nyckelbiotop.  
Källa: Skogens Pärlor.  
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5.3 Intressen som förekommer utanför utredningsområdet 


 


 


 Riksintresse för friluftsliv och rörligt friluftsliv 


Riksintresse för friluftsliv pekas ut i Miljöbalken 3 kap 6 § och avser mark- och 


vattenområden samt fysisk miljö i övrigt som har betydelse från allmän 


synpunkt på grund av deras naturvärden eller kulturvärden eller med hänsyn 


till friluftslivet. Riksintresse för rörligt friluftsliv pekas ut i Miljöbalken 4 kap 2 § 


och avser att turismens och främst det rörliga friluftslivets intressen särskilt 


skall beaktas. 


 


 Riksintresse för naturvård 


Värdefulla områden ur nationellt perspektiv enligt de kriterier som Naturvårds-


verket satt upp. 


 
 


Inom 5 kilometer från utredningsområdet förekommer tre riksintressen; riksintresse 


för friluftsliv, rörligt friluftsliv samt naturvård. De tre riksintressena omfattar samma 


geografiska område;  Hålviken, Öbyviken och Ärtetjärnsviken av sjön Töck, och ligger 


på ett avstånd av ca 2 kilometer. Med anledning av det stora avståndet bedöms inte 


riksintressena bli berörda av den planerade etableringen. 
 


 
Figur 11. Blå diagonalstreckad markering anger riksintresse för friluftsliv. Blå korsstreckad 
markering anger riksintresse för naturvård. Källa: Länsstyrelsens GIS-databas. 
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 Sumpskogar 


En inventering genomfördes under perioden 1990 – 1998, med syfte att 


kartlägga vart det finns sumpskogar och vilka naturvärden och produktions-


värden dessa innehåller. Den övervägande delen av de data som finns 


registrerade om sumpskogar grundas på infraröda flygbilder. 


  


 Biologisk mångfald 


En översiktlig bild över de områden som dikats ut mest och där Länsstyrelsens 


Lantbruksenhet anser att återskapande av våtmarker bör prioriteras. 


 


 Riksintresse för väg 


Enligt Trafikverkets beslut 2010-11-17, med stöd av  Miljöbalken 3 kap 8 §. 


 


 Utökat strandskydd 


Utökning av det generella strandskyddet på 100 meter för land- och vatten-


områden enligt Länsstyrelsen i Värmland fr o m 1975-07-01, samt tilläggs-


beslut. Strandskyddslinjerna redovisar strandskyddsbredderna 150-300 meter 


på land och i vatten utan hänsyn till fastställda antagna detaljplaner. 


 


 


 
Figur 12. Korsstreckad markering anger sumpskog. Källa: Skogens Pärlor. Solid rosa markering 
anger område med biologisk mångfald. Ljusblå linje anger riksintresse för väg. Gröna konturer 
anger vatten som omfattas av utökat strandskydd. Källa: Länsstyrelsens GIS-databas. 
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 Fornlämningar 


 


 


Det förekommer inga fornlämningar inom själva utredningsområdet, men i områdets 


västra kant finns Joareröset. Detta är ett cylinderformat riksgränsröse som består av 


kallmurade skarpkantade stenar med en rest sten placerad i rösets mitt. Ytterligare 


två riksgränsrösen finns strax söder om utredningsområdet. 


 


Ett stort antal fornlämningar förekommer utanför utredningsområdet. Närmast öster 


om utredningsområdet finns ett antal lämningar efter torp, samt en boplats vid sjön 


Leken. Avståndet till dessa lämningar är dock betydande, och de bedöms därför inte 


att bli påverkade av den planerade vindkraftsetableringen. 
 


 
Figur 13. Markeringarna på kartan anger kända fornlämningar. Källa: Fornsök. 
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 Skog- och historia 


Projektet syftar till att öka kunskapen om skogens kulturmiljöer och  hindra att 


lämningarna förstörs eller försvinner. 


 


De lämningar redovisade inom projektet skog och historia som finns i närom-


rådet ligger alla utanför det aktuella utredningsområdet. 


 


 
Figur 14. De lila markeringarna på kartan anger lämningar som redovisats inom projektet Skog och 
historia. Källa: Skogens Pärlor. 
 
 
 
5.4 Intressen som ej förekommer 


 


Vid kontroll med information hämtad från Vindlovs kartstöd, Länsstyrelsens GIS-


databank och Skogsstyrelsens Skogens pärlor har konstaterats att inget av följande 


intressen förekommer varken inom själva utredningsområdet eller inom 5 km från 


detta. 
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 Biotopsskydd 


 


 Vattenskyddsområden 


 


 Byggnadsminnen 


 


 Djur- och växtskyddsområden 


 


 Fornvårdsområden 


 


 Gränsbestämda fornlämningar 


 


 Kulturvägar 


 


 Landskapsbildsskydd 


 


 Naturminnen 


 


 Riksintresse för järnväg 


 


 Riksintresse kulturmiljövård 


 


 Natura 2000 


 


 Skyddsområde för vattentäkt 


 


 Naturreservat 


 


 Nationalpark 


 


 Kulturreservat 


 


 


 
6 Påverkan och säkerhet 
 
6.1 Undersökningsskedet  


 


I undersökningsskedet då bland annat markundersökning görs och sträckor för 


kabeldragning studeras i vindparksområdet berörs omgivningen i mycket liten 


omfattning.  


 


 
6.2 Anläggningsskedet  


 


Under anläggningsskedet sker en tillfälligt ökad påverkan på omgivningen med 


anledning av trafikflödet till och inom vindparksområdet. Den förväntade påverkan 


består av buller och avgasutsläpp från transport- och anläggningsfordon. Vid 


anläggning och förstärkning av vägar, nedläggning av kabel och vid 


fundamentsbyggande erfordras transporter, lossning, grävning och eventuellt 


sprängning. Detta arbete, samt återställning av marken och hantering av schakt-


massor, ger en påverkan i form av framförallt buller.  
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6.3 Driftskedet 


 


Under driftskedet förväntas vindkraftparken ge en lokal påverkan främst i form av 


visuell påverkan, ljudalstring och skuggor.  


 


 
6.3.1 Visuell påverkan 


 


Vindkraftverken kommer att vara synliga på platser där det finns fria siktlinjer i 


riktning mot vindparken, och där terrängen inte skymmer verken. Eftersom området 


utgörs av ett kuperat skogslandskap är det möjligt att verken på nära håll ofta skyms 


av terräng och vegetation, och syns först på ett viss avstånd där fria siktlinjer kan 


uppstå. På grund av verkens storlek kan de däremot komma att vara synliga på 


många kilometers håll från vindparken.  


 


Fotomontage som visar hur vindkraftverken kan komma att framträda från olika 


platser, kommer att tas fram i samband med ansökan om miljötillstånd. Kommun, 


länsstyrelse samt allmänhet har möjlighet att lämna önskemål om från vilka platser 


fotomontage ska utföras. 


 


 
6.3.2 Ljud 


 


En dominerande del av ljudet från ett vindkraftverk uppstår då bladen passerar genom 


luften. Detta ljud kan upplevas som svischande, och har stora likheter med det ljud 


som vinden alstrar i vegetation av olika slag. Den omgivande terrängen i form av 


mark och vatten påverkar hur mycket ljudet minskar med avståndet. Även väder och 


vind påverkar ljudutbredningen.  


 


Ljudberäkningar kommer att utföras i enlighet med Naturvårdsverkets rekommen-


derade metod och bifogas en tillståndsansökan. Boverkets rekommendation är att 


samtliga bostäder hamnar under ljudimmissionsvärdet 40 dB(A). Verksamhets-


utövaren ansvarar för att uppfylla de villkor om ljudnivåer som ställs i tillstånds-


beslutet vid beviljat tillstånd. 


 


   
6.3.3 Skuggor 


  


Vissa tider på dygnet och under året kan vindkraftverk ge upphov till rörliga skuggor 


som kan upplevas som störande. Det är främst då solen står lågt som 


vindkraftverkens rotorblad kan ge upphov till dessa skuggor. 


 


En skuggberäkning utförs i enlighet med Boverkets rekommendationer och bifogas 


tillståndsansökan. Resultatet från skuggberäkningen visar den teoretiskt maximala tid 


som den störningskänsliga bebyggelsen, t ex en bostad, kan utsättas för skuggor från 


vindkraftverket. Beräkningen tar inte hänsyn till att skog eller annan vegetation kan 


skymma vindkraftverket.  


 


Enligt Boverkets rekommendationer bör det totala antalet skuggtimmar som kan 


uppstå, beräknat enligt värsta tänkbara utfall, inte överstiga 30 timmar per år. Den 


faktiska skuggtiden bör inte överskrida 8 timmar per år eller 30 minuter per dag. 


Under ett normalår antas den faktiska skuggtiden vara maximalt cirka en tredjedel av 


den teoretiskt maximala skuggtiden. Detta beror bland annat på att det kan vara 


mulet, vindstilla eller att vindriktningen är sådan att skuggorna inte faller mot aktuell 


bostad. Om beräkningen visar att det teoretiska antalet skuggtimmar kan överstiga 30 


timmar per år, och den faktiska skuggtiden därmed riskerar överstiga 8 timmar per 


år, kan vindkraftverk utrustas med automatiserad skuggsensor. Skuggsensorn stoppar 
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verket vid risk för att riktvärdena för maximal skuggning ska överskridas. Denna typ 


av automatiserad skuggreglering är standard på de flesta moderna vindkraftverk.   


 


 
6.4 Avvecklingsskedet 


 


När projektet skall avvecklas efter avslutad drift, uppstår tillfällig påverkan liksom 


under anläggningsskedet, dvs. störningar på grund av buller, transporter och 


dammbildning. 


 


 
6.5 Säkerhet 


 
6.5.1 Iskast 


 


I kallt klimat finns vid viss väderlek risk för isbildning och att is kan lossna och kastas 


ut från verket. Detta anses främst vara ett problem vid etableringar längre norrut än 


vid det aktuella etableringsområdet vid Hån, och risken för iskast bedöms därför som 


liten.  


 


Det finns inga generella skyddsavstånd kring vindkraftverk vad gäller risk för iskast, 


men ofta sätts en varningsskylt upp som informerar om att risken finns vid viss 


väderlek.  
 
 
6.5.2 Flygsäkerhet 


 


Av flygsäkerhetsskäl måste vindkraftverk, precis som master och andra höga 


anläggningar, förses med hindermarkeringar enligt Transportstyrelsens föreskrifter. 


Enligt nu gällande föreskrift (TSFS 2010:155) ska vindkraftverk som inklusive rotorn i 


sitt högsta läge har en höjd som överstiger 150 meter över mark- eller vattenytan 


markeras med vit färg och förses med vitt, högintensivt blinkande ljus. 


 
 
 
7 Djurlivet 
 
7.1 Fåglar 


 


Som första steg kommer en förstudie av fågelfaunan att genomföras. En sådan studie 


omfattar insamling av befintlig data från databaser och genomförda inventeringar. 


Kontakter tas dessutom med länsstyrelse, kommuner och ideella organisationer för att 


samla kunskap. Förstudiens syfte är att beskriva och värdera kända kunskapsunderlag 


i form av värdefulla miljöer och påträffade arter, samt att bedöma potentialen att 


påträffa ytterligare ornitologiska värden inom utredningsområdet. 


 


Med förstudien som underlag sker därefter erforderliga inventeringar av fågelfaunan i 


området. Dessa görs vanligtvis från februari fram till augusti beroende på vilka 


fågelarter man vill studera. 


 


 
7.2 Fladdermöss 
 


Vad som händer när fladdermöss passerar vindkraftsparker är inte helt känt. 


Fladdermöss har dock en långsammare reproduktionstakt, vilket gör dem extra 


känsliga för ökad dödlighet jämfört med fåglar. Det är därför viktigt att i den fortsatta 


planeringen klargöra om och var stråk för fladdermössen finns. 
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En förstudie av fladdermusfaunan kommer att göras. En sådan studie omfattar 


insamling av befintlig data från databaser och genomförda inventeringar. Kontakter 


tas med länsstyrelse, kommuner och ideella organisationer för att samla kunskap. 


Förstudiens syfte är att beskriva och värdera kända kunskapsunderlag i form av 


värdefulla miljöer och påträffade arter, samt att bedöma potentialen att påträffa 


ytterligare arter eller miljöer av betydelse för fladdermöss inom utredningsområdet. 


 


Därefter tas ställning till om en fältinventering erfordras i utredningsområdet och  


kringliggande miljöer. Det kan då bli aktuellt med både manuell inventering och 


automatisk ljudinspelning med så kallade autoboxar. 


 


 


 
8 Samhällseffekter 
 


Energianvändningen bidrar i stor utsträckning till de miljöproblem som idag finns i 


världen, och trender tyder på att energibehovet kommer att fortsätta öka. En ökad 


användning av förnyelsebara energikällor är därför ett viktigt steg mot en hållbar 


samhällsutveckling. I arbetet med att uppnå de 16 nationella miljökvalitetsmålen som 


Riksdagen har antagit, ser Energimyndigheten Frisk luft, Bara naturlig försurning och 


Begränsad klimatpåverkan som prioriterade. Vindkraften bidrar till att uppfylla dessa 


mål. 


 


Vinden är en förnybar och ren energikälla som inte ger några utsläpp. Miljönyttan med 


vindkraft är därför stor, men det gäller att bygga kraftverken så att omgivningen 


påverkas så litet som möjligt. 


Riksdagen har satt upp en planeringsram som säger att andelen förnybar energi ska 


vara minst 50 procent av den totala energianvändningen år 2020. Samt att det ska 


vara möjligt att bygga vindkraft för en elproduktion på 30 TWh.2 Jämfört med de 6,1 


terawattimmar som vindkraften producerade under 20113, handlar detta om en kraftig 


utbyggnad som det är nödvändigt att planera för. För att kunna uppnå detta mål, 


betonar regeringen att myndigheter till fullo bör utnyttja de möjligheter som finns i 


dagens regelverk för att bidra till en expansion av vindkraften. Regeringen anser 


också att kommuner bör ge arbetet med att främja vindkraften högre prioritet än 


idag. 


Elsystemen i Norden är sammankopplade med varandra och med systemen i Tyskland, 


Polen och Nederländerna. Detta innebär att ett el från ny vindkraft i Sverige ersätter 


importerad kolkraft. Produktionen av 1 GWh el i ett vindkraftverk bidrar att utsläppen 


av svaveldioxid minskar med 370 kg, koldioxid minskar med 850 000 kg, kväveoxider 


minskar med 2 600 kg, stoft minskar med 100 kg och fast avfall i form av slagg 


minskar med ca 52 000 kg, jämfört med ett kolkraftverk trots att detta använder 


effektiv reningsteknik.  


 


9 Beskrivning av återställande efter avslutad drift 
 


Efter vindkraftverkens beräknade livslängd på 25-30 år, kommer de att tas ur drift och 


nedmonteras. Tornet är tillverkat helt eller delvis av metall, och har därmed ett 


skrotvärde. Övriga delar såsom generatorhus och rotorblad etc. kommer att 


omhändertas för återvinning i enlighet med de villkor som framgår av tillståndet, samt 


                                                 
2 Prop. 2008/09:163 En sammanhållen klimat- och energipolitik – energi. 
 
3SCB, Elförsörjning 2011, Månatlig elstatistik.  
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med beaktande av för tidpunkten vid nedmonteringen gällande bestämmelser. Enligt 


avtalet mellan arrendatorn och markägaren har arrendatorn skyldighet att återställa 


området vid avtalstidens utgång eller om verken dessförinnan permanent tas ur drift. 


Som säkerhet för arrendatorns skyldighet att avveckla anläggningen skall arrendatorn 


teckna återvinningsförsäkring, eller ställa annan av fastighetsägaren godkänd säker-


het.   
 
 
 
10 Förslag till innehåll i MKB 
 


Kommande miljökonsekvensbeskrivning (MKB) föreslås ha följande upplägg: 


 


 
1 Sammanfattning 


 


2 Bakgrund 


 


3 Tillstånd och syfte med MKB 


 


4 Beskrivning av verksamheten 


4.1 Lokalisering 


4.2 Omfattning och utformning 


 


5 Kommunala planförhållanden 


 


6 Förutsättningar och miljökonsekvenser 


6.1 Naturmiljö 


6.2 Kulturmiljö 


6.3 Rekreation och friluftsliv 


6.4 Landskapsbild 


6.5 Ljud 


6.6 Skugga 


6.7 Risk och säkerhet 


6.8 Luftkvalitet 


6.9 Naturresurser (jordbruk, skogsbruk, vattenresurser etc.) 


6.10 Konsekvenser under byggskedet 


6.11 Miljöpåverkan i samband med driftens upphörande 


6.12 Kontroll och uppföljning 


 


7 Miljökvalitetsmål 


 


8 Referenser och källor 


 


9  Bilagor 
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Grimsby barnehage utredning helhet og tiltak underetasje:  
Innpassing av vognparkering innenfor eksisterende bygningsmasse 
 
Enerhaugen Arkitektkontor AS er engasjert for en begrenset utredning som skal se på barnehagen 
som helhet og spesielt på løsning av  garderobe/vognsituasjonen innenfor eksisterende 
bygningsmasse.  
 
Sammendrag 
 
Helhet 
Barnehagen holder til i en eksisterende skolebygning som er tatt i bruk uten særlige bygningsmessige 
endringer og tilpasninger.  Barnehagens rom er tidligere klasserom som til dels er store, og der 
akustikken til dels er vanskelig.  Lekerommene kan underdeles med innredning og innredes med 
lekekroker. Innredning kan velges med sikte på å oppnå lydabsorbsjon.  
 
Vi anbefaler at det gjøres en tilstansvurdering av eksisterende bygning opp mot brukens som 
barnehage der omfanget av nødvendige eller ønskelige framtidige tiltak vurderes. Vi ser at forhold 
knyttet til energi/klimaskjerm, branntekniske forhold, rømningsforhold, akustikk, luftkvalitet (målinger), 
kalde gulv i underetasjen bør vurderes slik at det kan utarbeides en oversikt, kostnader og plan for 
framtidige tiltak.  
 
Underetasje:  
Vognparkering foreslås i nyere tilbygg- eksisterende garderober med ett av lekerommene som 
reserve. Det etableres ny fingarderobe i eksisterende lekerom.  I tillegg foreslås etablert stellerom og 
wc i eksiterende kjøkken, samt kjøkken i det største lekerommet. Lekearealet har etter dette kapasitet 
til 29 store barn 3-6 år  eller 21 små barn.  
 


   
   Eksisterende situasjon       Forslag ny situasjon 
   Vogner dras gjennom lekerommet      Vogner i eksisterende garderobe 
   Ikke skille ren/skitten sone       Nytt stellerom i eksisterende kjøkken,  


    nytt kjøkken i  lekerom  
 
Kostnad vognparkering og ny fingarderobe:   ca. 150.000 kr.  
Kostnad stellerom og kjøkken    ca.  490.000 kr.     
 
 







 


 


Første etasje 
I 1. etasje har vi sett på  noen tiltak. Toalettkapasiteten er snau i denne etasjen og nye toaletter kan 
innpasses i eksisterende lager ved personalrom. Lagerkapasitet kan erstattes med høye skap. 
   


    
 
Eksisterende situasjon    Tanker om ny situasjon 
Korridorarealer lite utnyttet       Åpne kjøkken/spis/lek mot korridor 
To toaletter i en ende tungvint og snaut  Nye toaletter i eksieterende lager ved personalrom 
 
Det kan vurderes å åpne lekerommene mot korridor. Branntekniske forhold/rømningsforhold må i 
tilfelle vurderes av brannkonsulent.  
 
Forslag til tiltak i denne etasjen ligger utenfor denne utredningens mandat.  
 
 
 
Med hilsen  
 


 
 
 
Birger Dahl 
Enerhaugen Arkitektkontor AS 
 
 
Vedlegg:  
 


1. Oversiktsplaner  underetasje og første etasje 
2. Utsnitt plan tiltak underetasje 
3. Kostnadsoverslag 


 







 


 


Vedlegg 
  


1. Oversiktsplaner  underetasje og første etasje 
 
 
 
 
 


 
Eksisterende  disponering underetasje 


 
 
 
 
 


 
 
Forslag til  disponering underetasje 







 


 


 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 


 
Nåværende  disponering underetasje 
 
 
 
 
 


 


 
 


Skisse ny  disponering underetasje 
 
 







 


 


 
2. Utsnitt plan tiltak underetasje 


 
 


 
 
 
 
 
 







 


 


3. Kostnadsoverslag 
 
 


Vognparkering, garderober 
 


 


 
 
 
 
 







 


 


 
Stellerom og kjøkken 
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Felles kommunal planstrategi for  


Rømskog, Marker og Aremark kommuner 
 


1. INNLEDNING 


1.1 Bakgrunn 


Det er etablert en felles prosess for de tre kommunene (jf PBL kap. 9), der de tre kommunene 
har stilt med sine respektive fagpersoner og kommunale ledere med beslutningsmyndighet. 
Som styre (jf PBL § 9-2) for utarbeidelsen av felles planstrategi, ble Grenserådet oppnevnt 
Rømskog, Marker, Aremark).  
Hver kommune har hatt ansvar for at saksbehandlingsreglene følges innenfor sitt område. 
Kommunene har levert nødvendig bakgrunnsdokumentasjon som har gitt grunnlag for arbeidene 
(vedtak, saker, notater, møtereferater og gjeldende kommuneplaner, samt annen aktuell 
informasjon). 
Felles planstrategi behandles og vedtas av de respektive kommunestyrer. 


1.2 Målsetting for planstrategi RAM 


Overordnet målsetting:  
Øke regionens konkurransekraft i forhold til næringsutvikling, opplevelser og bosetting. 
Uttrykt slik:  
Gjennom engasjement og deltakelse vil vi arbeide for å utvikle en attraktiv region der folk 
finner seg til rette og trives, og der menneskene og de naturgitte ressursene er i sentrum.  


1.3 Lovens krav til innhold/ tema i kommunal planstrategi 


Drøfting av kommunens strategiske valg knyttet til samfunnsutvikling, herunder langsiktig 
arealbruk, miljøutfordringer, sektorenes virksomhet og en vurdering av kommunenes planbehov 
i valgperioden. 


1.4 Temaer som er vurdert/ lagt til grunn i planstrategien 


• Stedsutvikling  
• Levende bygder 
• Næringsutvikling 
• Infrastruktur 
• Klima (henvisning til foreliggende felles Energi- og klimaplan for Indre Østfold: 50 


konkrete tiltak i kommende periode) 
• Folkehelse 
• Internasjonalt samarbeid 
• Regionalpark Haldenkanalen 
• Ungdom 
• Utvikling av landbruket 
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1.5 Inndeling av interkommunal planstrategi RAM 


Todelt inndeling: 
1. Interkommunal felles planstrategi 
Omfatter fellesområdene og overordnede planstrategier for kommunene i grenseregionen. 
 
2. Kommunale planstrategier 


• Rømskog 
• Areamark 
• Marker 


 
Tema arbeidene med felles interkommunal planstrategi (1):  


• Langsiktig arealbruk og utviklingsretninger 
- Stedsutvikling 
- Levende bygder 
- Næringsutvikling 
- Infrastruktur 
- Landbruk 


• Miljøutfordringer (bygge på miljøstatus og utvikling siste 4 år, KOSTRA) 
- Klima, støy og utslipp 
- Avfall og energibruk 
- Folkehelse 
- Natur og landskap, biologisk mangfold 
- Kultur og kulturminner 
- Universell utforming 


• Befolkning 
- Bosetting 
- Ungdom 
- Arbeid 
- Opplevelser (turisme og fritid) 


 
Tema for arbeidene med kommunevis planstrategi (2): 


• Sektorenes virksomhet 
- Helse og sosial 
- Kultur og idrett 
- Beredskap 
- Teknisk 


• Kommunalt planbehov 
- Kommunedelplaner (areal) 
- Tematiske kommunedelplaner 
- Virksomhetsområder 
- Reguleringsplaner 


• Befolkning 
- Bosetting 
- Ungdom 
- Arbeid 
- Opplevelser (turisme og fritid) 
- Omdømmebygging 
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1.6 Organisering 


• Innleid prosjektleder (Halden Arkitektkontor AS) 
• Administrativ prosjektgruppe  
• Politisk styringsgruppe 
• De respektive kommunestyrene fatter vedtak 


1.7 Prosess og fremdrift 


• Februar 2012: Oppstartsmøte, formell konstituering/ oppnevning av arbeidsgruppe og 
styringsgruppe. Beslutning om prosess og fremdrift. 


• 12. mars 2012: Fylkeskommunal workshop for kommunene om tema og innhold i den 
regionale planstrategien (Adm. prosjektgruppe og politisk styringsgruppe deltar etter 
behov/ ønske). 


• 16.mars 2012: Work-shop i styringsgruppa (Grenserådet). Metode Spin (organisering av 
kreativ prosess) og SWOT (styrke, svakhet, mulighet, begrensning). Adm. 
prosjektgruppe og politisk styringsgruppe. Vedlegg 4. 


• 7.mai 2012: Work-shop Rømskog. SWOT-analyse.  


• 21.mai 2012: Work-shop Marker. SWOT-analyse.  


• 29.mai 2012: Work-shop Aremark. SWOT-analyse.  
• August 2012: Kommunen utarbeider: 


- En samlet oversikt over de gjeldende vedtatte planer og utredninger/ rapporter 
man har pr. dato.  


- En oversikt over planer/ utredninger/ rapporter som er under utarbeidelse, eller 
planlagt igangsatt på det nærmeste.  


- En oversikt over eventuelle lovpålagte planer/ utredninger som mangler/ skulle 
ha vært laget. 


- En ønskeliste over eventuelle planer eller utredninger man kunne tenke seg å 
ha hatt. 


• 20.september 2012: Behandling av utkast til felles planstrategi i styringsgruppa 
(Grenserådet). 


• 19.oktober 2012: Vedtak av Østfold fylkeskommunens regionale planstrategi – 
innsendelse til regjering for godkjenning. 


• 14. november 2012: Felles formannskapsmøte som behandler forslaget til felles 
planstrategi. Oversendelse til fylkeskommunens regionale planmøte (orientering, 
gjennomgang og tilbakemeldinger). 


• 20. november 2012: Behandling av forslaget i regionalt planmøte – Østfold 
fylkeskommune. Påfølgende revisjoner etter tilbakemeldinger. 


• Desember 2012: Siste behandling i styringsgruppen/ formannskapene, med 
påfølgende kunngjøring/ annonse av kommunestyrets behandling (30 dager i forkant). 


• Februar 2013: Endelig vedtak av planstrategien i de 3 kommunestyrene. 
(Fylkesmyndighetene har ikke anledning til å fremme innsigelse til planstrategien – 
men det forutsettes samarbeid og tilslutning. Planstrategien har heller ikke direkte 
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rettsvirkning i forhold til innbyggerne.) Ved behandlingen skal de respektive 
kommuner ta stilling til om gjeldende kommuneplan eller deler av denne skal 
revideres, eller om planen skal videreføres uten endringer. Kommunestyret kan 
herunder ta stilling til om det er behov for å igangsette arbeid med nye arealplaner i 
valgperioden, eller om gjeldende planer bør revideres eller oppheves. 


 


1.8 Resultat og oppfølging 


Kommunal planstrategi vedtas i de respektive kommunestyrer (skal skje hver valgperiode – 
hvert 4.år) i henhold til PBL § 10-1. 
Legges til grunn for fremstilling (rullering) av kommuneplanens samfunnsdel. 
Legges til grunn for fremstilling (rullering) av kommuneplanens arealdel. 
Legges til grunn for igangsetting av tematiske kommundelplaner, eller kommunedelplaner for 
utvalgte områder (kan også være kommunegrense-overskridende). 
Legges til grunn for planrevisjon/ oppheving av gjeldende reguleringsplaner, samt behov for 
nyregulering. 
Legges til grunn for videreføring av samarbeidsprosjekter de tre kommunene imellom. 
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2. INTERKOMMUNAL FELLES PLANSTRATEGI 


2.1 Regionale utfordringer 


Etableringen av Grenserådet dokumenterer erkjennelsen av at de tre kommunene står sterkere 
sammen som region - der man ser arealutvikling, arbeidsmarked, bosetting, infrastruktur, 
turisme og offentlige tjenester samlet - enn om de tre relativt små kommunene skulle operere 
hver for seg. Imidlertid må man også ta inn over seg at Marker i denne sammenheng relativt 
sett er ”storebror”, og at Rømskog er ”lillebror”. 
Det kan også være en utfordring for dette samarbeidet at Rømskog i praksis på en del 
områder har tettere samarbeid med Aurskog-Høland/ Bjørkelangen enn til Marker/ Ørje 
tettsted, og til dels at Aremark samarbeider på en del områder med Halden kommune. 
Imidlertid er dette ikke til hinder for videreføring av det etablerte RAM-samarbeidet, ledet av 
Grenserådet. Slik sett er det viktig å innta en praktisk og økonomisk holdning, der samarbeid 
både mot nord og syd kan benyttes videre. 
 
For RAM-kommunene blir det sentralt å stå samlet, også i forhold til den fylkeskommunale 
senterstrukturen, og hvordan man opptrer i forhold til statlige og fylkeskommunale 
myndigheter og bevilgninger.  
Arbeidet med å fremstå som en RAM-region videreføres og styrkes. Ørje må rendyrkes videre 
som et region-senter, også i forhold til Østfolds senterstruktur. Dette er i tråd med sentrale 
ATP-prinsipper, og det må arbeides for å øke bevisstheten om dette på statlig og 
fylkekommunalt nivå. Arbeidet med RAM-planstrategien har vist at de tre kommunene 
holder et høyt nivå på service, tilbud til befolkningen, boforhold og tilrettelegging for 
næringsutvikling. 
Det er en utfordring at dette er en ”bevart hemmelighet” som må kommuniseres bedre, også i 
forhold til å få i gang en sårt tiltrengt utbygging av infrastrukturen. På grunn av et relativt 
beskjedent befolkningstall i forhold til andre press-kommuner, kommer regionen ofte til kort. 
Det må en bevisstgjøring til for å få frem for statlige og fylkeskommunale bevilgende 
myndigheter at satsing og vekst i regionen vil dempe det samlede press som 
Oslofjordregionen opplever. 
Utvikling er et resultat av valg og beslutninger, ikke et ubønnhørlig resultat av fremskrivning 
av trender. 
 


2.2 Regional planstrategi for Østfold 


Østfold fylkeskommunen har planlagt vedtak av sin regionale planstrategi for Østfold den 19. 
oktober 2012 – med påfølgende oversendelse til regjering for godkjenning. 
Disse nedenstående målene/ utfordringene er hentet fra den fylkeskommunale strategien og 
legges til grunn for felles planstrategi RAM. Det forutsettes at fylkeskommunen følger dette 
opp i samarbeid med kommunen, og at dette også legges til grunn ved revisjonen av 
fylkesplanen, og øvrige fylkeskommunale planer. Spesielt viktig blir det å få RAM-regionen 
inn i regional transportplan, som fylkeskommunen har under utarbeidelse – planlagt ferdig 
2012. Her fremgår det av regional planstrategi at fylkeskommunen utarbeider denne i 
samarbeid med en rekke etater og organisasjoner, dog uten at kommunene er nevnt her. 
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2.2.1 Samferdsel og infrastruktur 


• Et moderne transportnett som sørger for en god integrasjon med resten av Osloregionen og 
gode forbindelser til Sverige.  


• Gode interne forbindelser innenfor fylket. 
• Et samferdselssystem, som sammen med arealbruken i fylket, legger til rette for mindre bruk 


av personbil og at en større andel av godstransport skjer på sjø og jernbane, slik at de 
samlede CO2 utslippene fra sektoren reduseres.  


• Tilstrekkelig kapasitet til å ivareta befolkningsveksten i fylket. 
• Krav til standard på infrastrukturen som ivaretar hensyn til fremkommelighet for alle og 


trafikksikkerhet. 
• Sykkel- og gangveier som legger til rette for mer fysisk aktivitet og dermed bedre folkehelse. 


2.2.2 By- og tettstedsutvikling 


• Behovet for å skape gode boområder og attraktive områder for næringsvirksomhet for å møte 
befolkningsvekst og utvikling innenfor næringslivet.  


• Helhetlig arealplanlegging på tvers av kommunegrenser med effektiv arealbruk og fortetting 
med kvalitet, for å ivareta en bærekraftig by- og tettstedsutvikling og gode bo- og 
oppvekstmiljøer.  


• Ivaretakelse av kulturlandskap, kulturmiljøer i byene, kulturminner, jordressurser og 
rekreasjonsområder.  


• Sammenhengen mellom eksisterende infrastruktur, fremtidig infrastruktur og fremtidig by- og 
tettstedsutvikling.  


2.2.3 Verdiskapning og næringsutvikling 


• Behovet for å møte kravene til kompetanse i næringslivet både innenfor de nye 
kunnskapsintensive næringer og økende krav til kunnskap innenfor eksisterende næringer.  


• Være attraktiv for den mest kompetente delen av arbeidsmarkedet (”de gode hodene”), og 
dermed tiltrekke flere bedriftsetableringer.  


• Utnytte Østfolds strategiske plassering som en del av Osloregionen, og som en port til 
Sverige og resten av Europa.  


• Omstilling innenfor tradisjonell industri og landbruk for å møte tøffere krav til produktivitet.  


2.2.4 Klima, natur, kulturmiljø og landskap 


• Legge til rette for et transportmønster som innebærer mindre utslipp av CO2 og annen 
forurensning fra transportsektoren.  


• Øke andelen avfall som resirkuleres.  
• Beskytte artsmangfold og opprettholde tilgang til friluftsområder ved å begrense inngrep i 


utmark og uberørt natur.  
• Fortsette arbeidet med å redusere avrenning til vassdrag.  
• Ta vare på kulturminner og kulturlandskap, ikke minst i pressområdene.  


2.2.5 Kultur 


• Styrke kvaliteten og innholdet i kulturtilbudet  
• Styrke formidlingen av kunst og annen kultur  
• Bidra til utvikling av kunst  
• Etablere nye åpne kulturarenaer  
• Legge til rette for opplevelsesbasert og kulturbasert næring  
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2.2.6 Grunnopplæring og kompetanse 


• Økt satsing på kvalitetsfremmende samarbeid i grunnopplæringen  
• Øke andelen som tar videregående opplæring.  
• Øke andelen som gjennomfører videregående opplæring på normert tid. 
• Øke kvaliteten i utdanningstilbudet slik at standpunktkarakterene forbedres. 
• Øke kvaliteten på fagopplæring og opplæring i bedrift. 
• Øke andelen elever som tar høyere utdanning. 
• Styrke høyere utdanning og forskning i Østfold.  


2.2.7 Oppvekst, levekår og folkehelse 


• Over tid redusere andelen i befolkningen som er uføretrygdet. 
• Redusere sykefravær. 
• Redusere forekomsten av livsstilsykdommer og medisinbruk. 
• Andre tiltak for å forlenge levealderen blant innbyggerne. 
• Styrke tannhelsetjenesten i takt med økende befolkning og som en del av arbeidet for å 


forbedre folkehelse og levekår. 
 


2.3 Felles fokus 
Kommunenes felles work-shop 16.mars 2012 viste at de tre kommunene har stort felles fokus på 
næringsutvikling og infrastruktur. Ungdom og skole, stedsutvikling, folkehelse, landbruk, turisme og 
innflytting er også sentrale tema. 


I de tre kommunene har man arealer nok, og byggeklare tomter som venter på å bli brukt. 


Kommunene har Fv21 og E18, og nærhet til både Sverige, Oslo og Gardermoen/Rygge. Det er 
styrker, men det er en utfordring å konkurrere med Sverige som har lavere lønnsnivå og lavere priser. 
Fv21 har dårlig standard, noe som er en begrensning for pendlere og bedrifter som er avhengige av 
gode transportmuligheter. 


En annen viktig utfordring er at utdanningsnivået er lavt i de tre kommunene, og man ønsker å få de 
som flytter ut for å ta høyere utdannelse tilbake til kommunene etter endt utdannelse. I perioden 
2011-2013 har kommunene et felles Bolyst-prosjekt hvor dette er en av målsettingene. Mange av de 
som flytter tilbake etter endt utdanning  blir avhengige av å pendle, bl.a fordi det er få kompetanse-
arbeidsplasser i nærmiljøet.  


Fra Aremark pendles det i hovedsak sørover til Halden og nedre Glommaregionen, fra Rømskog 
vestover til bl.a Skedsmo og Oslo, og fra Marker til Askim og videre innover til Follo og 
Osloregionen. Det må legges til rette for pendlerne og arbeides for opprettelse av flere lokale 
arbeidsplasser. Kollektivtilbud ut av regionen må styrkes, og det må vurderes koordinert pendling og 
bestillingsruter. Dette må skje i samarbeid med fylkeskommunen. For Rømskog er det en stor 
utfordring at strømtilførselen må økes. Det er ikke mye reservestrøm ledig. 


Man ikke har gode nok bredbåndsforbindelser i de tre kommunene. Aremark og Marker har god nok 
dekning, men for lav hastighet og kvalitet. I Rømskog er det fortsatt ”hvite felt” uten dekning og 
områder med for dårlig dekning. Dette hemmer utviklingen. Bedrifter som vil etablere seg, pendlere 
som har hjemmekontor og privatpersoner er helt avhengig av god og stabil nettilgang. 


Gode bredbåndsforbindelser kan være med å redusere pendlingen. 


De tre kommunene har organisert et godt felles opplegg for raskt å ivareta henvendelser fra 
potensielle etablerere. Et annet fortrinn i forhold til raske beslutningsprosesser er at byråkratiseringen 
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og saksbehandlingstid er lavere enn i press- og bykommuner, og avstanden til beslutningstakerne 
kortere. 
 


2.3.1  Utviklingsavtalen  


Utviklingsavtalen er et strategisk samarbeid mellom de tre grensekommunene og Østfold 
fylkeskommune for å bidra til utvikling og vekst i regionen.  


Arbeidet skal øke regionens konkurransekraft i forhold til næringsutvikling, opplevelser og bosetting 
ved å utnytte, videreutvikle og markedsføre regionens komparative fortrinn i form av: 


• beliggenhet nær de store befolkningskonsentrasjonene i Osloregionen og ved en av landets 
viktigste grenseoverganger (E18 mellom Oslo og Stockholm) 


• natur-  og kulturkvalitetene langs og i tilknytning til Haldenkanalen 
• trygge, gode og rimelige boområder med tilgang til store, sammenhengende natur- og 


friluftsområder  


Fokusområder i arbeidet  


• infrastruktur 
• næringsutvikling 
• levende bygder 
• internasjonalt samarbeid 


Infrastruktur  
Kommunenes beliggenhet i forhold til sentrale veier som riksvei 21 og E18 gjør at veistandarden på 
disse er av betydning for kommunene i forhold til vekst og utvikling av næringsliv og bosetting. I 
denne sammenheng er det også viktig at det legges til rette med nødvendige raste- og 
informasjonsanlegg. Også forholdene knyttet til vannveiene og grenseovergangene er prioriterte 
satsingsområder for oss. Mulighet for bruk av kollektivtransport bør forbedres. 


Næringsutvikling 
Grensekommunene ønsker å bli oppfattet som næringsvennlige kommuner, som legger forholdene til 
rette for vekst og utvikling. Utvikling av opplevelsesbasert næring, miljøengasjement i næringslivet, 
samt tilrettelegging for tradisjonelle og nye næringer knyttet til landbruket. 


Levende bygder 
For de tre kommunene er det viktig å videreutvikle opp legge til rette for kulturelle aktiviteter, 
kanskje særlig med utgangpunkt i områdene Bøenssætre/Strømsfoss, Ørje Brug/Kanalmuseet og 
Kurøen. Samarbeid med frivillige lag og foreningen vil være viktig for at vi framtiden skal kunne 
oppfattes som attraktive kommuner. 


Estetisk og funksjonell utforming, herunder skilting og belysning, vil være viktig i forhold til 
tettestedene. Bosettingen er viktig for at bygdene skal være levende. Gjennom kommune-
planleggingen ønsker vi i stor grad å legge til rette for at folk skal kunne få bo der de ønsker. Spredt 
bosetting er ønskelig hos oss, men i kontrollerte former. Aktiviteter i forhold til å øke folketallet skal 
prioriteres.  


Internasjonal samarbeid 
Som grensekommune mot Sverige er et tett samarbeid med vår naboer i øst både naturlig og 
hensiktsmessig. Gjennom en rekke Interreg-prosjekter har vi utviklet relasjoner på mange områder. 
Dette ønsker vi å bygge videre på i fremtiden.  Kommunene har også et aktivt samarbeid med et 
område i Latvia, og dette samarbeidet må konkretiseres om målrette i det kommende arbeidet. 
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Kommunene har gjennom utviklingsavtalen samordnet det meste av sine utviklingsaktiviteter, og 
dette er vil være fokus også i neste planperiode og i videreføring av avtalen. 


Regionalpark Haldenkanalen er det siste, og kanskje viktigste utviklingsprosjektet. Her skal det 
jobbes med stedsutvikling, merkevarebygging, primærnæring og opplevelsesutvikling. Det meste av 
det videre utviklingsarbeidet skal bygge oppunder regionalparkarbeidet. Regionalparkarbeidet vil ta 
opp i seg behovet for kommunale strategier og planer knyttet til næringsutvikling. 


 


2.3.2  Kommunikasjon og IKT 


Det er behov for å utvikle en kommunikasjonsstrategi for å kunne markedsføre kommunens fortrinn 
som gode bokommuner og mulighetene for næringsetablering. I tillegg bør en slik plan omhandle 
hvordan kommunen skal informere innbyggerne og oppnå mer dialog med brukerne. Det er behov for 
å få full og bedre bredbåndsdekningen, og en kommunikasjonsplan bør inkludere utvikling av 
kommunens elektroniske selvbetjeningsløsninger. 
 
 
2.3.3  Felles planbehov i perioden 2012 - 2016 
Planstrategi er en politisk arena, hvor hovedhensikten er prioritering/rangering av innsats og 
planlegging i 4-års-perioden. I de tilfeller hvor konklusjonen er at det skal igangsettes arbeid med 
kommuneplanen, kan Planstrategien gjøres enkel. Utfordringer beskrevet i planstrategisammenheng 
kan da løftes inn som tema i samfunnsdelen og/eller arealdelen. 
 
De tre kommunene har så langt ikke hatt sammenfallende rullering av sine kommuneplaner. Behovet 
for oppdateringer er også ulikt, blant annet har Rømskogs kommuneplan ingen samfunnsdel. Som 
følge av felles planstrategi, videreføres prosessen med en felles rulleringsprosess av kommuneplanen 
for de tre samarbeidende kommunene. 


Det er nærliggende å se for seg at Grenserådet er styringsgruppe for dette arbeidet. Organisering av 
prosessen kan starte i 2013, med mål om ferdig utkast 2014. Prosessen bør organiseres i en felles 
RAM-del, der tekstdelen er felles, men med tre kommunevise plankart og tilhørende utfyllende 
bestemmelser. Samordning og felles bestemmelser utarbeides så langt dette er mulig. Fellesdelen bør 
inneholde en samordnet ATP- og senterstruktur-strategi som ligger til grunn for de tre kommunenes 
arealplaner. Med en slik modell vil de tre kommunene være i stand til, både økonomisk og praktisk å 
få etablert fullverdige og helhetlige kommuneplaner. 


Det tas også sikte på å videreføre dette fremover ved fremtidige rulleringer. 


Landbruk er viktig tema i alle kommunene. Dette er et selvfølgelig tema i kommuneplansammenheng. 
Primærnæring er eget tema i regionalpark Haldenkanalen. Dette er viktig underlag for 
kommuneplanprosessen. 


Kommunenes utfordringer i forhold til befolkningsutvikling, alderssammensetning og 
levekår/folkehelse, barn- og unge og kompetanse og folkehelse behandles i samfunnsdelen. 
 
Rømskog og Marker har kulturminneplaner som viser lokale prioriteringer. Aremark har så langt ikke 
slik plan, og det er foreløpig ikke planlagt igangsatt et slikt arbeid. 
 


Det er et nytt krav i Folkehelseloven, som sier at kommunene skal offentliggjøre skriftlig 
dokumentasjon på helseutfordringer (6 tema). Folkehelseprofilen og Østfold helseprofil er 
tilgjengelig data som vil benyttes, og offentliggjøres som vedlegg sammen med forslag til 
planstrategi. 
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Kommunene vil foreta en evaluering av plansystemet med sammenhengene mellom kommuneplan og 
handlingsplan med økonomiplan (ev årsmelding). Det vurderes om det finnes forbedringspunkter. 


 


Felles planbehov: 


• Felles kommuneplanprosess – både samfunnsdel og arealdel 
• Kommunale strategier for næringsutvikling i samarbeid med Regionalpark Haldenkanalen 
• Plan for friluftsliv og friområder innarbeides som del av kommuneplan 
• Felles vassdragsplan innarbeides som del av kommuneplan 
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3. KOMMUNEVISE PLANSTRATEGIER 
Arbeidene med planstrategiene har vist at det i tillegg til felles planstrategi også er 
formålstjenelig å utformet kommune-spesifikke strategier. Dette blir ikke minst viktig i 
forhold til å fastsette hvilket plan- og utredningsbehov den enkelte kommune har ut over 
felles planlegging. 
 


3.1  Rømskog 


3.1.1 Utfordringer og strategier Rømskog 


Innbyggerundersøkelsen som er gjennomført i 2012 viste at på de aller fleste områdene er 
innbyggerne mer tilfreds med Rømskog som kommune, enn landsgjennomsnittet for de øvrige 
kommuner i undersøkelsen. 


Undersøkelsen (standardundersøkelse fra Kommuneforlaget (bedre kommune.no) ble sendt ut til alle 
innbyggere over 18 år, i alt 544 innbyggere. Svarprosenten lå på 31 % (snitt Norge, 9 kommuner, er 
23 %). 


Rømskog scorer langt over snittet på temaene klima, natur, landskap og levekår. Spesielt synes 
tilbudet til eldre og hjelpetrengende å være godt, og også oppvekstmiljø for barn og unge. 
Innbyggerne er også godt fornøyd med renhold og ryddighet på offentlige steder.  


Innbyggerne er tilfreds med Rømskog som bosted, og vil også anbefale andre å flytte dit. Innbyggerne 
opplever også møtet med kommunen som forvaltnings- og serviceorgan som godt (godt over 
landsgjennomsnittet på samtlige tema). Dette stemmer godt overens med kommunens egen evaluering 
av seg selv i work-shopene. Videre stemmer det også godt med Telemarksforskning Attraktivitets-
barometer 2011, der Rømskog er rangert som den 10. mest attraktive kommune i Norge. Aurskog-
Høland, Rømskog nabokommune i Akershus, som det samarbeides med om en rekke tjenester, er 
rangert som 12. mest attraktive kommune på sikt. Slik sett må Rømskog anses for å være et svært 
godt sted å bo/ vokse opp. Dette må profileres mer systematisk.  


Rømskog scorer desidert langt under landsgjennomsnittet på områdene kollektivtilbud inn og ut av 
kommunen og butikktilbud. Øvrige tema der man også ligger under snittet er: Standard på veier, 
arbeidsmulighet innen rimelig avstand fra hjemmet, tilrettelegging for fotgjengere og syklister. I 
forhold til trafikksikkerheten på skoletoppen, boligutvikling og tilrettelegging av naturlige 
møteplasser bør det utarbeides en sentrumsplan.  


Plan for næringsutvikling mangler i Rømskog. Næringsutvikling er et satsningsområde, og det er 
grunn til å tro at det i arbeidet med Haldenkanalen regionalpark vil bli utviklet en handlingsplan med 
konkrete tiltak.  


Kommunen mangler en hovedplan for vann- og avløp, og den bør utarbeides. Det er behov for 
kloakksanering, men det må skje planmessig. 


Mulighet for å skaffe seg byggetomt vurderes som god, mens mulighet for leilighet er dårlig. 
Kommunen er den største utleieren, og det er god dekningsgrad ifht trygdeboliger og andre 
utleieboliger for eldre. Det er mest eneboliger og få leiligheter til salg. Det er lav omsetning i 
boligmarkedet, og det er behov for å utarbeide en boligsosial handlingsplan som kan gi svar på 
fremtidig boligbehov.  


I tråd med den nye folkehelseloven bør det utarbeides en folkehelseplan for kommunen. 
Folkehelseutfordringene skal kartlegges og tiltak utvikles i samarbeid med lag og foreninger. Lag og 
foreninger gjør en uvurderlig innsats for å gi innbyggernes idretts- og aktivitetstilbud og 
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kulturarrangementer. Dette skaper helse og trivsel. Kommunen har ulike støtteordninger for lag- og 
foreninger, og frivillige utfører en del tjenester for kommunen og motsatt. Samhandling og 
partnerskap med lag og foreninger bør sees i en større sammenheng og det bør utarbeides en 
folkehelse- og frivillighetsplan. 


Plan for statlige friområder og kommunedelplan for idrett og friluftsliv er planer som skal rulleres 
årlig. 


 


3.1.2 Resultater fra Swot-analyse/ work-shop i Rømskog  


 
Næringsutvikling og infrastruktur Rømskog 
Styrke Svakhet 


• God oppfølging/ oppbacking fra 
kommunen 


• Ordfører-besøk hver 14-dag 
• Støtteordninger 
• Rask saksbehandling og kommunal 


velvilje 
• Lokalt eierskap 
• Ledige næringsarealer (ferdig 


regulert) 
• Variert næringsliv 
• Stabil arbeidskraft, lavt sykefravær 


• Ingen tilgjengelige/ ledige 
næringsbygg 


• Dårlig vei 
• Usentral beliggenhet 
• Spredt lokalisering av bedriftene 
• Lav inntjening/ små marginer 
• Vanskelig å få innpendlende 


arbeidskraft til å bosette seg i 
kommunen 


• Lite foredling av råvarer fra 
primærnæringen 


 
Mulighet Begrensning/ hinder 


• Utvikle nærings-/ kontor-bygg for 
utleie/ fellesskap 


• Kursing og veiledning 
• Rømskog næringsselskap kan utvide 


sitt arbeidsfelt (fra næringslokale) til 
også å omfatte næringsutvikling 


• Østfold bedriftssenter 
• Arbeidskraft fra Sverige og Aurskog 


Høland 
• Samlet lokalisering: 


Sentrumsutvikling, 
sentrumsavgrensning 


• Ny butikk 
• Treffpunkt og næringslivsforening 


 


• Rømsinger er forsiktige 
• Liten risikovillighet 
• Lav arbeidsledighet 
• Vanskelig for gründere 
• Liten gjennomslagskraft/ lav 


forståelse hos overordnede 
myndigheter 


• Dårlig bredbånd/ internettforbindelse 
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Omdømme og turisme Rømskog 
Styrke Svakhet 


• Vakker natur 
• 2 campingplasser, DNT-turisthytte 
• Kanoutleie, Kurøen, branntårn 
• Spa 
• Sykkeltrasé, Villmarksveien 
• Kunstsamling, galleri, Trosterud 


skolemuseum 
• Avisa Grenseland 
• Aurskog Høland reiselivslag 
• Indre Østfold reiselivslag 
• Kulturarrangementer 
• Unions-marathon 
• Rulleskirenn 
• Åpent skytterstevne - Elgbane 
• God hjemmeside 
• Medvirkning 
• Rømsinger er stolte og gode 


ambassadærer 


• Mangler gang- og sykkelveier 
• Mangler toalett på Storøya 
• Ingen tar helhetsansvaret 
• Kan være vanskelig å bli integrert i 


lokalmiljøet 
 


 
Mulighet Begrensning/ hinder 


• Halden-kanalen, tilknytning 
• Villmarksveien (Fv-21) 
• Kartverk 
• Tiltak for å få folk til å stoppe 
• Markedsføring, reklamering 
• Bygdedag 
• Sykkelritt – kombinert med Unions-


marathon 
• Plassere ansvar 
• NM-runder/ skytestevner 
• Oversikt for kjøp av jakt- og fiskekort 
• Samarbeid over kommunegrensene 
• Bolyst 
• Arbeidsgruppe som kan lage 


kommunikasjonsstrategi rettet mot 
nye innflyttere + næringliv 


 


• Økonomi 
• Liten administrasjon i kommunen 
• Få som kan ta ansvar for 


arrangementer (krevende – kan bli 
utbrente) 


• Vanskelig for gründere 
• Mangler samlet oversikt over planer, 


mål, strategier og prosjekter 
• Dårlig bredbånd/ internettforbindelse 
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Oppvekst Rømskog 
Styrke Svakhet 


• Trygt og oversiktlig 
• Fleksibel barnehage – tilpassede 


åpningstider 
• Barnehageplass og SFO på dagen 
• Fine lokaler – nær naturen, kvalifisert 


personale, god pedagogtetthet 
• Videreutdanning tilbys 
• Kulturskole 
• Bredt fritidstilbud – lave priser 
• Små klasser (4 – 12 elever) 
• Bra PC-tilbud 
• Gratis frukt og melk (i barnehage og 


skole) 
• 6. – 7.klasse- elgjakt 
• Ungdomsskole på Bjørkelangen (kan 


benytte kulturskoletilbud i Aurskog 
Høland) 


• Fritidsklubb (lokaler, leder) 
• Trygt gjeng-miljø, lite kriminalitet 
• Festivaler, Kurøen, B&U-festival, 


UKM 
• Bygdekino 
• Motorsport: Endurobane (regulert) 
• Småbarnskafé – mødregruppe 
• Mulig å søke VGS-opptak både i 


Mysen og Aurskog Høland 


• Kan være få elever i hver årsklasse 
• Lang vei, mye foreldrekjøring 
• Litt kaotiske tilstander i 


kommunesenteret om morgenen, 
trafikkfarlig 


• Mangler gang- og sykkelveg 
• Manko på tilbud til de over 13- 15 år 


– må til Bjørkelangen (håndball etc.) 
• Har ofte omgangskrets på 


Bjørkelangen, pga ungdomsskole og 
VGS 
 


 
Mulighet Begrensning/ hinder 


• Samarbeid mot Ørje, turer til 
ungdommens kulturhus 


• Konfirmanter til Ørje 
• Styrke interkommunalt samarbeid 
• Offensiv boligpolitikk: Øke 


innbyggertallet, stimulere til 
innflytting 


• Bygge utleieboliger (tilrettelegging) 
• Synliggjøring/ lobbyvirksomhet 


overfor fylkesmyndighetene 
• Brannfakkel: Nabo er Setskog – bytte 


fylke ? 
 


• Mangler uteieboliger (få ledige) 
• Kan risikere å bli marginalisert 
• Lave elevtall 
• Blir ikke prioritert av 


fylkesmyndighetene – når ikke 
gjennom 


• Mangler beolkningsvekst 
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3.1.3 Planstatus Rømskog 


Plan Vedtatt av Saknr. Dato 


Personalpolitisk plan 


Revidert 


K 


K 


46/97 


 


11.12.97 


10.11.11 


Opplæringsplan 


Evaluering og oppdatering 


K 


Adm.utv. 


61/96 


08/97 


14.11.96 


05.05.97 


Plan for kompetanseutvikling i skolen K  19.04.12 


Seniorpolitisk plan K 50/08 25.09.08 


IA-avtalen 


Revidert 


Administrativt 


           ” 


 01.05.04 


15.12.10 


Beredskapsplan streik Administrativt  1.4.12 


Kommuneplan 2008 – 2019 K 56/08 25.09.08 


Skogbruksplan   1999/2000 


Kriseplan for katastrofer i fredstid K 02/02 14.02.02 


Risiko- og sårbarhetsanalyse K 01/02 14.02.02 


Helse- og sosial – Beredskapsplan i Rømskog 


kommune 


Utarbeidet av 


Kommunelege 


 2004 


Pandemi Administrativt  05.06.09 


Kompetanseplan i helse- og omsorg inkludert   Mars -11 


Delplan for idrett- og friluftsliv K 08/09 12.02.09 


Klima- og energiplan K 17/11 2011 


Strategisk Næringsplan Indre Østfold 2010-2013 K 44/10 11.11.10 


Natur- og viltkartlegging i Rømskog K 52/10 11.11.10 


Beredskapsplan avløp Administrativt  2011 


Handlingsplan 2012 og økonomiplan 2012-2015 K  16.12.11 


Bolyst- handlingsplan K  2011 


Årsplaner barnehage og SFO 2012 Administrativt  2011 


Plan for statlige friområder K Saknr. Dato 


Plan for idrett og kulturanlegg K  UA 


Demens- og omsorgsplan   UA 


Trafikksikkerhetsplan   UA 
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Rusplan   UA 


Kompetanseplan barnehage   UA 


Kulturminneplan   UA 


Vedlikeholdsplan   UA 


Kommunikasjonsstrategi   UA 


Boligsosialhandlingsplan   Ønsket 


Frivillighetsplan   Ønsket 


Folkehelseplan   Ønsket 


Plan for næringsutvikling   Ønsket 


Hovedplan vann og avløp   Ønsket 


IKT-plan   Ønsket 


 
 


3.1.4  Planbehov for Rømskog i perioden 2012 – 20 


Kommuneplanens arealdel for Rømskog er vedtatt 25.09.2008. Kommuneplanen skal rulleres hvert 
4.år. Det er lagt opp til en felles kommuneplanprosess med oppstart i 2013, og høringsutkast 2014. 
Selv om man da formelt overskrider rulleringsfristen, må dette være akseptabelt pga gevinsten man 
får ved en samordnet RAM-prosess. Samfunnsdelen til kommuneplan inngår i felles 
kommuneplanrevisjon. 
I dette inngår også plan for friluftsliv og friområder samt felles vassdragsplan som del av 
kommuneplanen. Kommunen vil også delta i felles kommunale strategier for næringsutvikling. 
 
Lokalt planbehov      Ferdig 
• Boligsosial handlingsplan    2014 
• Folkehelse- og frivillighetsplan    2013 
• Hovedplan for vann og avløp    2013- 14 
• Sentrumsplan (Områderegulering)   2013-14 
• Kommunedelplan for idrett og kulturanlegg  2013 
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3.2 Aremark 


3.2.1 Utfordringer og strategier Aremark 


Aremark har et godt utbygget kommunalt tjenestetilbud.  Det gjelder på alle områder av kommunens 
drift.  Det er liten eller ingen ventetid på for eksempel barnehageplass og sykehjemsplass. Ved 
Aremark skole finnes det skolefritidstilbud.  Kommunen har idrettshall og ungdomsklubb.  Det 
kommunale tjenestetilbudet er således godt tilrettelagt for barnefamilier.  Kommunen har alle 
forutsetninger for å bli en god bokommune. 


Kommunen samarbeider med kommunene Marker og Rømskog om fagkompetanse på områdene 
skog, byggesak, spredt avløp, plansaker og oppmåling/eiendomsregistrering. 


Spesialiserte tjenester på områdene skole og helse kjøpes av Halden kommune. 


Når det gjelder privat tjenestetilbud er tilbudet i kommunen begrenset.  Det er Halden som er senteret 
for private tjenester og service i Aremark.  Halden dekker behovet for slike tjenester på alle områder. 


Aremark kommune har i dag en godkjent arealdel til kommuneplanen som ble sluttbehandlet av 
kommunestyret etter megling med fylkesmyndighetene i 2010. 


Samfunnsdelen er fra 1999.  Den skal som kjent revideres i fellesskap med Marker og Rømskog. 


Kommunens utfordringer de kommende årene. 
Opprettholde og skape grunnlag for en befolkningsvekst.   Etablere et fortettet kommunesenter 
(Fosby) som ikke medfører vesentlig nedbygging av jordbruksareal.  I tillegg opprettholde spredt 
bosetting i kommunen der det er ønskelig. 


I tillegg må det kommunale tjenestetilbudet opprettholdes og helst forbedres for at kommunen skal 
være attraktiv som bokommune. 


Tjenestetilbud i kommunen som ikke kan endres. 
En fullverdig skole, barnehage og et godt fungerende sykehjem er tjenestetilbud som bør 
opprettholdes uendret i kommunen.   


Et kommunalt tjenestetilbud vil alltid endres i form og innhold forhold til forutsetninger som 
økonomi, samarbeidsløsninger, personellsituasjon, fagkompetanse og statlige rammebetingelser. 


Forholdet til fylkesplanen med hensyn til jordvern, fortetting og andre planforhold. 


Forutsetningene i fylkesplanens arealdel passer dårlig til en kommune som Aremark med et stort 
areal til rådighet, lavt innbyggertall og behov for å kunne opprettholde et spredt bosettingsmønster. 


Samtidig bør vi følge opp fylkesplanens målsetting om ikke å bygge ned jordbruksarealet.  Vi har 
krav på oss til å fortette befolkningsmønsteret.  Dette vil det være mulig å gjøre noe med i forbindelse 
med revisjon av kommuneplanens arealdel.  Dette gjelder spesielt  for kommunesenteret.   


Det skal blant annet tas stilling til senterets avgrensning og utstrekning samt utarbeides en 
sentrumsplan og stedsutviklingsprosjekt (Trans in Form-prosjektet). 


Det er viktig for Aremark kommune å bygge opp et kommunesenter.  Første steg vil være å legge et 
reguleringsmessig grunnlag for blant annet å kunne bygge opp et tilbud av leilighetsbygg, muligens 
kombinert med næringslokaler og møtesteder/plasser for publikum.  Dette er selvfølgelig noe som må 
sees i et 50 års perspektiv, men grunnlaget må nok legges nå.   


Det bør i planperioden utarbeides en kommunedelplan for arealer i tilknytning til vassdraget som 
beskriver arealanvendelse av slike områder. 


Det er i denne forbindelse viktig med et tett samarbeid med nabokommuner, fylkeskommunen og 
forståelse fra statlige myndigheter. 
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3.2.2 Resultater fra Swot-analyse/ work-shop i Aremark 


 
Landbruk Aremark 
Styrke Svakhet 


• Naturgitte forutsetninger 
• Nærhet til foredling og konsumenter 
• Østfold er sterke på landbruk 
• Levende gårdsmiljø (beitende dyr) 
• Stedbunden næring 


• Vanskelig å komme i gang med nye 
tiltak i landbruket 


• Kunne vært bedre oppfølging fra 
kommunens side 


 
Mulighet Begrensning/ hinder 


• Større satsing/ ambisjoner 
• Bedre og mer offensiv oppfølging og 


tilrettelegging fra kommunens side 
• Levende bygd, gir synergi-effekter på 


all annen virksomhet 
• Mer foredling lokalt 
• Kortreist mat 


• Økonomi 
• Fristende å leie ut jorda, lett å få jobb 


andre steder (Nexans) 
• Dalende idealisme 
• Rovdyr 


 
 
Turisme og reiseliv Aremark 
Styrke Svakhet 


• Haldenkanalen regionalpark 
• Samarbeid mellom kommuner og 


fylke 
• Kirkeng Camping 
• Stora Lee Camping 
• Hytter 
• Elgfestivalen 
• Strømsfossdagen 


• Sesongbetont 
• Lav risikovillighet 


 
Mulighet Begrensning/ hinder 


• Knoppskyting/ alternative og ny 
næringer i tilknytning til 
Haldenkanalen regionalpark 


• Fullføre områderegulering Strømsfoss 
• Forskjønnelse og utvikling i sentrum, 


reguleringsplan for sentrum. 


• Kapitalkrevende 
• Vassdragsplan (mangler) – 


samordning nødvendig 
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Bosetting Aremark 
Styrke Svakhet 


• Lave tomtepriser 
• Idyllisk beliggenhet og omgivelser 


• Kort vei til Halden 
• Vanskelig å få nye folk til å bosette 


seg 
• Få/ ingen leiligheter 
• For lite utviklet sentrum 


 
Mulighet Begrensning/ hinder 


• Legge ut flere boligtomter 
• Tilrettelegge for leiligheter 
• Flere boliger i sentrum 
• Lage reguleringsplan for sentrum av 


Aremark 


• Dårligere tilbud enn i byer i nærheten 
– vanskelig å konkurrere 


• Dårlig tilgang til uteieleiligheter (lav 
standard) 


 
 
Næringsliv og sysselsetting Aremark 
Styrke Svakhet 


• Rask saksbehandling og beslutninger 
• Ledige ferdig regulerte industritomter 
• Rimelige tomter (40 kr/ m2) 
• Østfold bedriftssenter 
• Aremark næringsforum 
• Innovasjon Norge 
• Beliggenhet mellom E6 og E18 
• Lokalt næringsfond 


• Logistikk 
• For små/ lav produksjon/ lite 


kvantum 
• Konkurranse fra Halden og Ørje 
• Mangel på arbeidsplasser - utpendling 


 
Mulighet Begrensning/ hinder 


• Få orden på industrifeltet (opprydding 
og markedsføring) 


• Oppgradere hastighet/ stabilitet på 
bredbåndet 


• Ledige kontorlokaler i Bank-bygget 


• Dårlig markedsføring/ ingen 
profilering 


• Ikke ledige industribygg/ lokaler 
• Lett å få jobb i Halden – passiviserer 
• Noe innpendling av arbeidskraft 


(svenske helsearbeidere) 
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Oppvekst Aremark 
Styrke Svakhet 


• Trygg oppvekst – stabilt miljø 
• Idrettshall, svømmebasseng, 


ballbaner, ballbinge, allbrukshus, 
bygdekino 


• BMX-bane 
• NMK Aremark - Brekka 
• Bra med gang- og sykkelveger 
• Full barnehagedekning (beredskap for 


tilbygg) 
• Én skole – samler/ binder bygda 


sammen 
• Mange lag og foreninger 


• Færre tilbud enn tilliggende byer og 
tettsteder 


• Fritidsklubben stenger 1.mai 
• Mye foreldrekjøring 
• Mangler barnehagetilbud syd i 


kommunen 


 
Mulighet Begrensning/ hinder 


• Bygge fotgjengerovergang i sentrum - 
trafikksikkerhet 


• Ny (privat?) barnehage syd i 
kommunen 


• Naturbarnehage 


• Nærhet til Halden 
• Økonomi/ drift 
• Mangler fotgjengerkryssing i sentrum 
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3.2.3 Planstatus Aremark 


Plan Vedtatt av Saknr. Dato 


Personalpolitisk plan Adm.utv. 4/12 15.3.12 


Plan for kompetanseutvikling i skolen K 22/12 26.4.12 


IA-avtalen Adm.utv.  10.2.11 


Kommuneplan 1999 – 2012 


Kommuneplanens arealdel - revidert 


 


 K 


  1999 


  2011 


Skogbruksplan Administrativt  2000/2001 


Kriseplan for katastrofer i fredstid 


Revidert 


K 


Administrativt 


 2004 


6.8.2009 


Risiko- og sårbarhetsanalyse  K  62/04 16.12.04 


Plan for helsemessig og sosial beredskap 


Revidert 


 K 


Administrativt 


 39/04  17.6.04 


2005 


Pandemi Administrativt  2009 


Klima- og energiplan  K    4/11  2011 


Strategisk Næringsplan Indre Østfold 2010-2013  K   2010 


Natur- og viltkartlegging i Aremark Administrativt   


Budsjett 2012 og økonomiplan 2012-2015  K   76/11 8.12.11 


Bolyst- handlingsplan  K ?   2011 


Årsplan barnehage 2012 Administrativt   2011 


Trafikksikkerhetsplan  K   1999 


Rusmiddelpolitisk handlingsplan  K    20/11  2011 


Boligsosial handlingsplan   Ønsket 


Frivillighetsplan       Ønsket 


Plan for næringsutvikling   Ønsket 


Plan for idrett og kulturanlegg   Ønsket 


Handlingsplan inkluderende arbeidsliv   Ønsket 


Omsorgs- demensplan   Ønsket 
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3.2.4 Planbehov for Aremark i perioden 2012 - 2016 


Kommuneplanens arealdel for Aremark er vedtatt 29.10.2009 – revidert 02.09.2010. 
Kommuneplanen skal rulleres hvert 4.år. Det er lagt opp til en felles planprosess med oppstart 
i 2013, og høringsutkast 2014. I dette inngår også plan for friluftsliv og friområder samt felles 
vassdragsplan som del av kommuneplanen. Kommunen vil også delta i felles kommunale strategier 
for næringsutvikling i samarbeid med Regionalpark Haldenkanalen. 
 
Lokalt planbehov: 


• Frivillighetsplan 
• Kommunedelplan for idrett og kulturanlegg 
• Sentrumsplan (områderegulering) – basert på sentrumsanalyse 2011 Trans-in-form, 


kunngjort igangsatt 
• Reguleringsplan Strømsfoss – igangværende, sluttføres 
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3.3 Marker 


3.3.1 Utfordringer og strategier Marker 


Virksomhetene i Marker kommune styres gjennom et system kalt Balansert Målstyring, der vi 
har valt å fokusere på tre strategiske fokusområder; brukere/tjenester, medarbeiderer/ 
organisasjon og økonomi. Resultatmåling skjer via brukerundersøkelser og medarbeider-
undersøkelser, og konkrete resultatmål er angitt for hvert område. I tillegg har vi arbeidet med 
et fjerde fokusområde, samfunn. Dette området skal bevisstgjøre virksomhetene i forhold til 
følgende områder: 


- miljø og klima 
- folkehelse og livskvalitet 
- levende lokalsamfunn 
- befolkningsutvikling 
- verdiskaping 
- med ungdom i fokus 


 


Marker kommune scorer generelt godt både på brukerundersøkelse og medarbeiderunder-
søkelser, og kommer i forhold til attraktivitet godt ut når det gjelder bosetting. Kommunen 
har gjennom mange år lagt vekt på at tjenestetilbudene inne pleie og omsorg og innen skole 
skal være så gode som mulig. På begge disse områdene er tjenestene godt utbygd og store 
investeringer er foretatt. 10 nye omsorgsboliger er planlagt, og med det er  


Med en alderssammensetning og befolkningsutvikling som skiller seg en hel del fra resten av 
Indre Østfold, er det nå viktig for kommunen å arbeide for at familier i yrkesaktiv alder 
etablerer seg. Marker er den av kommunene i Østfold med lavest skatteinngang, bare 73% av 
landsgjennomsnittet, noe som sier noe om alders og inntektssammensetningen. Kommunen 
har godt tilbud i forhold til tomter og leiligheter for salg, men lite for utleie. Også i forhold til 
næringsutvikling har kommunen en utfordring, da nedgangen i antall arbeidsplasser har vært 
stor de siste årene. Stimulering til satsing innen opplevelse og reiseliv er derfor viktig. 


Kommunen har de siste årene bevilget penger til sentrumsutvikling og til ungdomssatsing. 
Ved å tilrettelegg for et aktivt og trivelig sentrum, samt fortetting av boliger, kan sentrum 
utvikles med de funksjoner våre innbyggere i dag krever. Det vil på dette området være viktig 
å følge opp de anbefalinger som er kommet gjennom arbeidet med Transinform.  


Ungdommens Kulturhus og MOT-engasjementet skiller Marker fra gjennomsnittet når det 
gjelder ungdomssatsing. Vi har i dag et tilbud for de fleste, både innen idrett og 
kulturaktiviteter. Kommunen ønsker i framtiden å forsterke sitt engasjement og sin profil 
knyttet ungdom. 


Arbeidet i Regionalpark Haldenkanalen vil for kommunen i fremtiden være av stor betydning, 
både knyttet til stedsutvikling og utvikling av opplevelsesnæringen. Kommunen har også et 
aktivt landbruk der investeringsviljen er stor, og muligheten til videre utvikling gode. 


Videre vil arbeidet med klima og miljø være viktige områder framover, både i forhold til 
forurensningssituasjonen i vassdraget, men ikke minst i forhold til gjennomføring og 
måloppnåelse av kommunens energi og klimaplan. 
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3.3.2 Resultater fra Swot-analyse/ work-shop i Marker 


Næringsutvikling Marker 
Styrke Svakhet 


• Har etablert system for å ta imot nye 
bedrifter/ etableringer 


• Systemet fungerer godt, flere å spille på 
• Beliggenhet ved E18 
• Lett å få arbeidskraft (Årjäng) 


• Vanskelig å få nye etableringer – nærhet 
til Sverige 


• Bedre rammebetingelser i Sverige 
• For stor avstand til Oslo 


 
Mulighet Begrensning/ hinder 


• Regionalt samarbeid (det viktigste er at 
ny næring kommer til regionen, og ikke 
hvilken kommune det er) 


• Felles administrasjon for flere områder, 
der dette er mulig (kostnadsdeling, 
muligheter for hele stillinger og 
”spesialister”)  


• Kan få etableringer pga nærhet til 
grensen (Svenske bedrifter har som 
praktisk ordning også postadresse på 
Ørje) 


• Øke markedsføringen/ salgsjobb 
• Utbygging av E18 
• Høyhastighetstog med stasjon på Ørje 
• Internasjonalt samarbeid 


• For dårlig markedsføring (Marker må bli 
kjent for å være en etableringsvennlig 
kommune) 


• Lav arbeidsledighet 
• Grensegjengerordningen: Spesielt 


skattesystem for grensekommunene 


 
Reiseliv og opplevelser Marker 
Styrke Svakhet 


• Felles selskap – har ført til dobling av 
reiseaktiviteter 


• Regionalplark Haldenkanalen – store 
forventninger og midler til rådighet 


- Opplevelsesutvikling 
- Stedsutvikling 
- Merkevare/ omdømme 
- Primærnæring 


 


 
Mulighet Begrensning/ hinder 


• Langsiktighet (ikke gå inn i kortsiktige 
”stunt”) 


• Utvikling av Ørje Sentrum 
• Enighet i grenseregionen om samarbeid 


• Er hver kommune er ”seg selv nærmest”? 
Er vilje til samarbeid reell? 


• Er Marker en ”bevart hemmelighet”? 







Felles planstrategi RAM 2012 - 2016 – Rømskog, Marker og Aremark kommuner Side 27 
 


Bosetting Marker 
Styrke Svakhet 


• Rimelig boligmarked • Dårlig utleiemarket (må kjøpe) 
• Stramt arbeidsmarked 


 
Mulighet Begrensning/ hinder 


• Nærhet til Sverige 
• Innvandring. Nederlandske innflyttere 
• Mål: 1000 nye innbygger i 12-


årsperioden 
• Få mer oppmerksomhet i media om 


Marker og tilbudene 


• Det er ikke fødselsoverskudd 
• Lav innvandring 
• Lav arbeidsledighet 


 
Oppvekst og ungdom Marker 
Styrke Svakhet 


• Ungdommens kulturhus UKH – med 
eget VIP-rom for de over 18 år 


• Har bredt tilbud – også til de mellom 
13 og 22 år 


• Ungdommen holder seg i Ørje på 
fritiden 


• Stolte over å være fra kommunen 
(”Ørje-gjengen”) 


• Godt sosialt fellesskap 


• Ikke VGS i kommunen – 80% på 
Mysen VGS, ellers i Halden og 
Askim 


• Kan være vanskelig å komme fra en 
annen kultur/ utenfra 


 
Mulighet Begrensning/ hinder 


• Satse på ungdommen 
• Stipend 
• Internasjonalt samarbeid (Sverige, 


Latvia og Etiopia) 
• MOT-kommune (opplæring av 


ambassadører) 
• Fange opp de som faller utenfor 


• Manglende kunnskap/ 
oppmerksomhet rundt hvor bra 
ungdomssatsingen er i kommunen 
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Ørje Sentrum (felles) 
Styrke Svakhet 


• Skjer mye positivt: Nye butikker, 
forskjønnelse/ tiltak, opphøyde 
gangfelt, utsiktsplatting, fontene, 
belysning på Tangen, tribune ved 
slusene 


• Postive holdninger 
• Storgata har blitt fin 
• Slusene og Brugsområdet 
• Båtkafé 


• For få som stopper/ kommer innom 
sentrum – drar forbi til Sverige (ca 
5.000 biler passerer pr dag) 


• Kunne vært flere attraksjoner 


 
Mulighet Begrensning/ hinder 


• Sentrum som eget besøksmål – 
opplevelser i sentrum 


• Kommunen har ervervet Torget – 
lage utviklingsplan for Torget 


• Utbygging i privat regi – utbyggere 
står klare 


• Etablere dagligvare og Post på Torget 
• Skape mer liv på Torget 
• Mulig flytting av biblioteket til 


Torget ? 
• Tiltak for å få forbipasserende inn i 


Sentrum 
• Lage samlet utviklingsplan 


• For få innbyggere 
• Stygt område på gamle Torget – 


trekker ned miljøkarakteren 


 


3.3.3 Planstatus Marker 


Plan 
 


Status 


Kommuneplan 2005 – 2017 Vedtatt 


Kommunedelplan Ørje Sentrum Vedtatt 


Kommunedelplan for kulturbygg og fysisk aktivitet 2012 – 2022 Vedtatt 


Kommunedelplan for kulturminner 2009 – 2012 Vedtatt 


Kommunedelplan for trafikksikkerhet Vedtatt 


Utviklingsplan omsorg 2010 – 2013 Vedtatt 


Tjenesteanalyse og kompetanseplan omsorg Vedtatt 


Klima og energiplan Vedtatt 


Regionalt miljøprogram 2009-2012 Vedtatt 
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Barnehageplan 2011-2014 Vedtatt 


Handlingsplan for psykisk helse  Vedtatt 


Handlingsplan for psykisk helse hos barn og unge Vedtatt 


Folkehelseplan Vedtatt 


Plan for helsestasjon og skolehelsetjenesten Vedtatt 


Oppvekstplan for barn og unge Vedtatt 


Smittevernplan Vedtatt 


Plan for vedlikehold av kommunale bygninger og anlegg Vedtatt 


Rusmiddelpolitisk handlingsplan Vedtatt 


Plan for biologisk mangfold og vilt Vedtatt 


Kriseplan Vedtatt 


Risiko og sårbarhetsanalyse Vedtatt 


Saneringsplan VA, Ørje sentrum Vedtatt 


33 reguleringsplaner Vedtatt 


Charter for Regionalpark Haldenkanalen Vedtatt 


Tiltaksstrategi for SMIL-midler Vedtatt 


Strategisk næringsplan Indre Østfold Vedtatt 


Kompetanse og bemanningsplan brann og redning Vedtatt 


Regional miljøprogram 2013 – 2016 Under arbeid 


Plan for statlig sikrede friområder Under arbeid 


Kompetanseplan for overgang barnehage til skole Under arbeid 


Kompetanseplane for barnehagene Under arbeid 


Omsorgsplan Under arbeid 


Regional plan for vindkraft Under arbeid 


Reguleringsplan E18, Sentrum – riksgrensen Under arbeid 


Plan for vedlikehold av kommunale bygninger og anlegg  Ønskes rullert 


IKT-plan Ønskes 


”Markeds”-plan Ønskes  


                   Diverse reglement:  


Økonomireglement 2011 – 2013  
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Finansreglement 2011 – 2013  


Ansettelsesreglement  


Retningslinjer for AKAN-arbeidet  


Arbeidsreglement  


Delegeringsreglement  


Reglement for erstatning ved materielle skader på ansattes eiendeler på 


arbeidsplassen 


 


Regler for fleksibel arbeidstid i Marker Rådhus  


Handlingsplan for likestilling  


Permisjonsreglement  


Reglement for tjenestetelefoni  


Retningslinjer for oppmerksomhet/påskjønnelse til ansatte  


Retningslinjer for kommunal påskjønnelser og gaver til lag og foreninger  


Reglement for tildeling av gaver og stipend fra Marker kommune  


Retningslinjer for introduksjon og oppfølging av nyansatte  


Retningslinjer for synsundersøkelse og refusjon av utgifter til databriller  


Retningslinjer for utdanningsstipend   


Personalpolitisk plan (inneholder flere av ovennevnte reglement)  


Sanitærreglement  
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3.3.4 Planbehov for Marker i perioden 2012 – 2016 


 
Kommuneplanens arealdel for Marker er vedtatt 22.11.2005. Kommuneplanen skal rulleres 
hvert 4.år. Det er lagt opp til en felles planprosess med oppstart i 2013, og høringsutkast 
2014. Selv om man da formelt overskrider rulleringsfristen, må dette være akseptabelt ved 
gevinsten man får ved en samordnet RAM-prosess.  
I dette inngår også plan for friluftsliv og friområder samt felles vassdragsplan som del av 
kommuneplanen. Kommunen vil også delta i felles kommunale strategier for næringsutvikling i 
samarbeid med Regionalpark Haldenkanalen. 
 
Lokalt planbehov: 


• Rullering av kommunedelplan for Ørje Sentrum 2007 – 2019  
• Sentrumsplan i form av områderegulering – Ørjes indre sentrum, mindre planområde enn 


kommundelplanen. Jf. Trans-in-form og Stedsanalyse 2005. 
• Plan for vedlikehold av kommunale bygninger og anlegg 2006 – rullering 
• Kommunedelplan for idrett og kulturanlegg 
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VEDLEGG 
Til planprogrammet hører en vedleggsdel. 
Her inngår bakgrunnsdokumentasjon, lovgrunnlag, reguleringsplanoversikt, felles worshop og 
gjeldende kommuneplankart. 
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Planstrategi 2012 – 2016, Marker kommune  
 
Høringsuttalelse fra styret i Østfoldhelsa 
Marker kommune har 8. mars 2013 annonsert forslag til planstrategi kommunestyreperioden 2012-
2016 til høring med frist 15. April.  


Østfoldhelsa er et partnerskap som skal bidra til å oppfylle folkehelsemålsettingene i fylkesplanen 
for Østfold. Foruten Østfold fylkeskommune, består partnerskapet av kommunene Våler, Sarpsborg, 
Spydeberg, Rakkestad, Aremark, Fredrikstad, Marker, Rømskog, Trøgstad, Halden, Moss, Eidsberg, 
Askim, Skiptvet, Hobøl, Rygge, Råde og Hvaler. Med i partnerskapet er også Fylkesmannen i Østfold, 
Sykehuset Østfold HF, Høgskolen i Østfold, Østfold Idrettskrets, Nasjonalforeningen for folkehelsen, 
Frivilligsentralene i Østfold og Kreftforeningen. 


Østfoldhelsas styre består av 4 kommunalt valgte politikere utpekt av ordførerkollegiet i Østfold og 3 
fylkespolitikere.  


Østfoldhelsa og helsefremmende strategier 


Østfoldhelsa sitt styre har vedtatt at Østfoldhelsa skal jobbe for å realisere Regional plan for folkehelse 
i Østfold 2012 - 2015 / 2024 og planen legges til grunn for aktivitetsplaner og aktivitetsrapporteringer.  


Planen bygger på 4 hovedtema: sunne, trygge, levende og rettferdige Østfold.  


Hovedmål folkehelse: Folkehelsearbeidet i Østfold skal bidra til at forebyggende og helsefremmende 
arbeid gir positive resultater for den enkelte og for samfunnet. Østfold skal bli ledende fylke for å 
utjevne sosiale helseforskjeller. 


Østfoldhelsa er opptatt av at kommunale planstrategier og kommuneplaner følger planlovens krav til 
medvirkning og innhold samt at den har gode koblinger til Regionalt planverk. 


  
Marker kommunes forslag til planstrategi 2012 - 2016. 
 
1) INNLEDNING - BAKGRUNN OG MÅL FOR PLANSTRATEGI 
 
Rømskog, Marker og Aremark kommune har samarbeidet og har hatt felles prosess for 
planstarategiarbeidet. Planstrategien redegjør for planlovens krav og intensjon. Kommunen har lagt 
frem forslag til planstrategi på bakgrunn av felles dokument, lokal planstatus og behov. 
Planstrategien redegjør for planlovens krav, intensjoner og lokal prosess. Planstrategien er enkel og 
oversiktlig. 
 
Utfordringsdokument/helseoversiktsdokument skal foreligge ved oppstart av planstrategien: 
I planlovens §10-1 heter det i avsnitt 2:«Planstrategien bør omfatte en drøfting av kommunens 
strategiske valg knyttet til samfunnsutvikling,….» I veileder til kommunal planstrategi heter det i kap. 
5.3 »I de fleste kommuner vil det være nyttig å sammenstille eller gi en oversikt over utviklingstrekk 
og utfordringer for kommunen som samfunn og organisasjon…»«I noen kommuner kan det være 
aktuelt å utarbeide et eget utfordringsdokument som grunnlag for den politiske diskusjon.» «I enkelte 
kommuner kan det være tilstrekkelig med en kort beskrivelse som en del av planstrategien».  
 
Den nye folkehelseloven, som kom juni 2011 nr. 29 har krav til kommunene om skriftlig 
dokumentasjon på helseoversikt, helseutfordringer, vurdere konsekvenser og årsaksforhold. Dette 



http://www.ostfoldhelsa.no/images/stories/PDF/Rapporter/2012_reg_plan_folkehelse.pdf�

http://www.ostfoldhelsa.no/images/stories/PDF/Rapporter/2012_reg_plan_folkehelse.pdf�

http://www.lovdata.no/all/hl-20080627-071.html�

http://www.lovdata.no/cgi-wift/wiftldles?doc=/app/gratis/www/docroot/all/nl-20110624-029.html&emne=folkehelselov*&�
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skriftlige dokumentet skal fremlegges i forbindelse med grunnlaget for planstrategien og skal være 
tilgjengelig for allmenheten. (Ny folkehelselov (§§5-6)). 
 
I forskrift om oversikt over folkehelsen av 28.juni 2012 heter det: 


§ 5 Krav om oversiktsdokument hvert fjerde år 
Kommuner og fylkeskommuner skal utarbeide et samlet oversiktsdokument hvert 
fjerde år som skal ligge til grunn for det langsiktige folkehelsearbeidet. 
Oversiktsdokumentet skal foreligge ved oppstart av arbeidet med planstrategi etter plan og 
bygningsloven §§ 7-1 og 10-1. 
§ 8 Informasjon og medvirkning 
Oversiktsdokument etter § 5 og folkehelseprofil etter § 6 skal være allment 
tilgjengelig slik at frivillige organisasjoner og befolkningen får tilgang til informasjon 
som grunnlag for å medvirke i beslutningsprosesser  av betydning for folkehelsen. 
Her er det også nyttig å se på merknadene til forskriften. 
 


Utfordringene i kommunen beskreves noe kort som næringselaterte tema og utdanningsnivå. 
Det beskrives også kort hvordan en ser for seg at planstrategien skal ligge tilgrunn for videre 
kommuneplanarbeid. 
En vanlig modell for kommunalt plansystem er i nasjonale veiledere beskrevet slik på  
Kommunetorget.no 
 
Kommentar: 
Marker omtaler lovkravet om helseoversikt i kap 2.3.3 og sier - ”dokumentasjon på helseutfordringer 
vil bli lagt ut som vedlegg sammen med forslag til planstrategi.”  - Dette er ikke gjort!   


•   Marker kommune har valgt å presentere planstrategien etter felles oppsett med to 
nabokommuner i en oversiktlig planstrategi. Det savnes at planstrategien har lagt ved 
dokumentasjon på folkehelseutfordringer med vurdering av konsekvenser og årsaksforhold 
samtidig med planstrategiforslaget. (Ny folkehelselov (§§5-6)) 


• Planstrategien ville blitt ytterligere forbedret ved at det ble lagt inn status og analyse av 
demografiske utfordringer. - Hvordan ser Marker for seg befolkningsutvikling og 
sammensetting i planperioden? 


•   Det er positivt at Marker kommune beskriver at en skal legge planstrategien til grunn for alt 
annet kommunalt planarbeid.   


•    Det hadde styrket planstrategien om kommunen hadde beskrevet hvordan planstrategien 
kunne legges til grunn for hele kommunens plansystem med gjennomgående innsatsområder. 
Dette er en måte som kommunen med et slikt plansystem vil kunne følge opp regionale 
føringer innenfor hovedtemaene: ”Levekår og folkehelse, verdiskapning, miljø og 
infrastruktur”. 


• Vi vil tilrå til at  Marker kommune vurderer et plansystem hvor kommuneplanens samfunnsdel 
med fokusområder og mål er gjennomgående i hele planssystemet (rød trådtenkning). Dette 
legger til rette for at innsatsområdenes mål, intensjoner og foreslåtte tiltak følges opp og 
gjenspeiles i handlingsplan/økonomiplan med evaluering i påfølgende årsmelding. 
 


2) INTERKOMMUNAL FELLES PLANSTRATEGI – REGIONALE 
UTFORDRINGER 
 
Regionale føringer og planer: 
Planstrategien lister opp de regionale utfordringene knyttet til plan arbeid og tar opp 
utfordringene i den regionale planstrategien for Østfold. 
Fylkesplanen ”Østfold mot 2050”, er sammen med de regionale delplanene de strategiske 
dokumentene som gir de viktigste føringene overfor Østfoldkommunene. Viktige fylkeskommunale 
plandokumenter i denne sammenheng er:  


Regional plan for Østfold, Østfold mot 2050  
Forslag til regional planstrategi 2012 for Østfold  
Regional plan for folkehelse i Østfold 2012 - 2015 / 2024.   



http://www.lovdata.no/cgi-wift/wiftldles?doc=/app/gratis/www/docroot/for/sf/ho/ho-20120628-0692.html&emne=forskrift*%20%2b%20om*%20%2b%20oversikt*%20%2b%20over*%20%2b%20folkehels*&&�

http://kommunetorget.no/Temaomrader/Folkehelse/Hva-er-folkehelse/Plansystemet-og-nivaene-/�

http://www.ostfold-f.kommune.no/modules/module_123/proxy.asp?D=1&C=394&I=0&m=1395�

http://www.ostfold-f.kommune.no/modules/module_123/proxy.asp?D=1&C=394&I=0&m=1395�

http://www.ostfoldfk.no/stream_file.asp?iEntityId=10149�

http://www.ostfoldfk.no/stream_file.asp?iEntityId=13903�

http://www.ostfoldhelsa.no/images/stories/PDF/Rapporter/2012_reg_plan_folkehelse.pdf�
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Regional Plan for Fysisk aktivitet 2011 – 2014 
 
Kommentar: 
• Kommunen viser tydelig til temaene i regional planstrategi  for Østfold 2012.  
• Marker bør også henvise til Regional plan for folkehelse i Østfold 2012-2015 og Regional plan 


for fysisk aktivitet 2011-2014. Marker kommune er med i et forpliktende partnerskap for 
folkehelse, Østfoldhelsa, hvor kommunene står sammen om folkehelsens visjoner og mål. 


 
3) KOMMUNEVISE PLANSTRATEGIER- UTFORDRINGER I 
MARKER - PRIORITERING AV PLANOPPGAVER 
Marker forteller at de har fått gode tilbakemeldinger fra brukerundersøkelser og 
medarbeiderundersøkelser. Innbyggerundersøkelser med hensyn til helse og miljø, Østfold helseprofil 
2011 hvor Marker deltok i kommenteres ikke. 
Det vises til noe utfordringer på alderssammensetting og at det er viktig for kommunen å få nye 
familier i yrkesaktiv alder.  
Kommentar: 
Kommunen har i planstrategien lagt inn enkelte viktige utviklingstrekk og utfordringer.  
Planstrategien forteller lite om hvilke folkehelseutfordringer kommunen vurderer å ha i planperioden.  
Ytterligere hjelp til å se på folkehelseutfordringer kan være å bruke Folkehelseinstituttets 
folkehelsebarometeret for Marker og resultatene for Marker i Østfold helseprofil 2011.  
 
Marker redegjør ikke for eksempel for status på: skader og ulykker, som kommunen har utfordringer 
på. (Folkehelselovens forskrift §3 d.)  
Som et eksempel viser vi til at Folkehelsebarometeret sier at Marker har innbyggere med utfordringer i 
forhold til Type 2-diabetes, høyt blodtrykk, psykiske lidelser, lavinntekt, utdanningsnivå og 
kommunen har et høyt antall personer med uførhetstrygd.  
Som et eksempel viser vi til at i Marker ble 10 innbyggere innlagt på sykehus for hoftebrudd i 2012 i 
følge sykehuset bruddstatistikk. Helsedirektoratet anslår at et hoftebrudd gjennomsnittlig koster  
kr 385000 i utgifter det første året. Hoftebrudd forårsaker mye smerte, tapte leveår og tap av 
livskvalitet for svært mange av de involverte pasientene og deres familier. 


• Marker kommune mangler en drøfting av sine folkehelseutfordringer knyttet til planstrategien.  
• Som en forbedring kan Marker kommune drøfte status og utfordringer på forskriftens 6 nevnte 


tema: Kommunen utfordres på om en i samarbeid med andre kommuner og nettverk kan 
arbeide systematisk og langsiktig for en mer helsefremmende, trygg og sikker kommune. 
Dette i tråd med Regional plan for folkehelse i Østfold 2012 sin anbefaling. 


•    Det er positivt at Marker ser at fokusområde samfunn med folkehelsetiltak og livskvalitet som 
noe kommunen vil bevisstgjøre virksomhetene på. Marker kommune utfordres til å samarbeid 
om sine folkehelseutfordringerer en del av partnerskapet for folkehelse i Østfold, Østfoldhelsa. 
Ved fortsatt aktiv deltakelse her vil kommunen kunne utveksle erfaringer og samarbeid om 
folkehelse i dette fellesskapet. 


•    Marker kommune har satt opp en fin oversikt over sine vedtatte planer. Oversikten over 
Marker kommunes planstatus ville ha blitt forbedret ved at en satte opp ved hver plan når 
planen ble vedtatt og  hvilke år planen er vedtatt for. Hva tenker en for eksempel  i 
planperioden om trafikksikkerhetsplanen som er vedtatt for 12 år siden og som gjelder for 
perioden 2001-2012? 


•    Marker kommune bør legge ut alle sine vedtatte planer på sin webside slik at allmennheten og 
innbyggerne for se hva kommunen tenker om planer og utvikling for kommunen. Planstatus 
viser til at kommunen har en vedtatt folkehelseplan, men angir ikke år, periode den er for. Ved 
for eksempel et søk på Marker kommunes webside er det ikke mulig å få innsyn i denne 
planen som vedrører hele Markersamfunnet. 


 
Sarpsborg, 25.03.2013 
 
Inger- Christin Torp 



http://www.ostfoldfk.no/stream_file.asp?iEntityId=12605�

http://khp.fhi.no/PDFVindu.aspx?Nr=0119&sp=1&PDFAar=2013�

http://www.ostfoldhelsa.no/index.php?option=com_content&view=article&id=460:ostfold-helseprofil-2011&catid=28:undersser&Itemid=40�

http://www.regjeringen.no/nb/dep/hod/aktuelt/nyheter/2012/fastsettelse-av-forskrift-om-oversikt-ov.html?id=696235�

http://www.sykehuset-ostfold.no/fagfolk/samhandling/Sider/statistikk.aspx�
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Leder i styret for Østfoldhelsa 





		Østfoldhelsa er et partnerskap som skal bidra til å oppfylle folkehelsemålsettingene i fylkesplanen for Østfold. Foruten Østfold fylkeskommune, består partnerskapet av kommunene Våler, Sarpsborg, Spydeberg, Rakkestad, Aremark, Fredrikstad, Marker, Røm...

		Østfoldhelsas styre består av 4 kommunalt valgte politikere utpekt av ordførerkollegiet i Østfold og 3 fylkespolitikere.

		Østfoldhelsa og helsefremmende strategier

		Østfoldhelsa sitt styre har vedtatt at Østfoldhelsa skal jobbe for å realisere URegional plan for folkehelse i Østfold 2012 - 2015 / 2024U og planen legges til grunn for aktivitetsplaner og aktivitetsrapporteringer.

		Planen bygger på 4 hovedtema: sunne, trygge, levende og rettferdige Østfold.

		Hovedmål folkehelse: Folkehelsearbeidet i Østfold skal bidra til at forebyggende og helsefremmende arbeid gir positive resultater for den enkelte og for samfunnet. Østfold skal bli ledende fylke for å utjevne sosiale helseforskjeller.

		Østfoldhelsa er opptatt av at kommunale planstrategier og kommuneplaner følger planlovens krav til medvirkning og innhold samt at den har gode koblinger til Regionalt planverk.

		Marker kommunes forslag til planstrategi 2012 - 2016.






Statens hus  ·  Postboks 325  ·  1502 Moss  · Telefon: 69 24 70 00  · Telefaks: 69 24 75 10
Besøksadresse: Vogtsgate 17  ·  e-post: postmottak@fmos.no  ·  www.fylkesmannen.no/ostfold


«MOTTAKERNAVN»
«KONTAKT»
«ADRESSE»
«POSTNR»  «POSTSTED»
«UTLANDSADRESSE»


Landbruksavdelingen


Deres ref.: «REF»


Vår ref.: 2013/1768 410 SES


Vår dato: 05.03.2013


  


Endringer i forskrift FOR 2011-05-30 nr 562: Forskrift om regionale miljøkrav i 
Haldenvassdraget, Vansjø-Hobølvassdraget og Isesjø, Oslo, Akershus og Østfold


Nasjonalt miljøprogram for 2013-2016 gir premisser for de regionale miljøprogram. Dette ble 
godkjent av partene i jordbruksoppgjøret og publisert av Statens landbruksforvaltning 31. 
oktober 2012. Landbruks- og matdepartementet (LMD) presiserte noe av dette i brev til 
Fylkesmennene i Oslo/Akershus og Østfold 19. desember 2012. Her skriver LMD at 
Fylkesmannen ikke har anledning til å vedta forskrift som setter et generelt krav til 
jordarbeiding, og spesielt ikke i erosjonsklasse 1 og 2. LMD ber om at tiltakene gjøres mest 
mulig målrettede. Det vil si at Fylkesmannen i Østfold ikke kan opprettholde forskriftskravet 
om minst 60 % stubb per foretak i Morsa og Haldenvassdraget. 


Fylkesmannen oppfatter dette som en instruksjon og må derfor foreta en endring i denne 
forskriften. Dette gjelder da § 3 punkt 5 som tas ut av den gjeldende forskriften. 


Vi foreslår å videreføre de følgende 4 punkter i ny forskrift.


§ 3. Miljøkrav 


1. Dråg skal ikke jordarbeides om høsten. På arealer som har mer omfattende 
jordarbeiding enn lett høstharving gjennom vinteren, skal drågene ha permanent 
grasdekke.


2. Flomutsatte arealer skal ikke jordarbeides om høsten.


3. Det skal være buffersone langs alle vassdrag som mottar avrenning fra jordbruksareal.


4. Arealer med stor eller svært stor erosjonsrisiko (erosjonsrisikoklasse 3 og 4) skal ikke 
jordarbeides om høsten. Lett høstharving tillates likevel til høstkorn på arealer som 
ikke er omtalt i miljøkrav punkt 1, 2 og 3.


Vi forslår ikke andre endringer i forskriften.
Høringsfristen er 6 uker. Svar sendes Fylkesmannen innen 15. april 2013.
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Vi har også en forskrift som gjelder for Glomma Sør, samt de områdene av Haldenvassdraget 
og Morsa som ikke dekkes av den andre forskriften. Det kan være grunn til å gå gjennom 
disse to forskriftene samlet og vurdere både innhold og hvilke områder de skal gjelde for. 
Hensikten må være å få en god målretting av tiltakene, samtidig som forvaltningen av 
forskriften blir så enkel som mulig. Fylkesmannen vil ta initiativ til en slik gjennomgang i 
samarbeid med kommunene og vannområdene. 


Med hilsen


Dette dokumentet er elektronisk godkjent av


<Thor Bjønnes> e.f. Svein Erik Skøien
<Sett inn tittel> seniorrådgiver


Saksbehandler: Svein Erik Skøien
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